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SSPPIINNOOVVAANNJJEE
Predstavnici vladaju}e koalicije poslje-

dnjih sedmica poku{avaju, ~ini se
uspje{no, predstaviti javnosti da svi
crnogorski problemi le`e u Briselu.

Izgleda da }e Vlada aplikaciju po-
slati u Prag umjesto u Pariz zbog prob-
lema Unije sa ratifikacijom Lisabonskog
sporazuma, globalne finansijske krize,
goru}ih globalnih problema, ...Crna Gora
je, ka`u, samo taoc tih procesa.

Tako|e, rijetki su poznavaoci
procesa integracija koji }e kazati da je
Izvje{taj o napretku Crne Gore pozitivan,
osim, naravno Javijera  Solane i ponekog
diplomate (uglavnom onih koji su Vladi
du`ni kontrauslugu, recimo zbog prizna-
vanja Kosova ).

Za{to bi, ina~e, vladaju}a garnitura
imala potrebu da  "obja{njava" su{tinu
dokumenta Evropske komisije (EK) da je
on stvarno pozitivan.   

Izvje{taj je o{triji nego {to treba, da
bi se zemlja, koja je potpuno spremna za
otvaranje druge faze procesa integracija,
dekura`irala da to zaista i uradi
(Gordana  \urovi}), i bez EK mi znamo
da imamo problema (Milo  \ukanovi}),
ocjena o netransparentnosti rada Sku-
p{tine je plod opozicionih optu`bi (Milan
Radovi})...

To se zove spinovanje, iako u
na{em jeziku (uz du`no po{tovanje
prema engleskom) postoji nekoliko
slikovitijih sinonima. 

Spinovanje je, po definiciji, prefin-
jena vje{tina manipulisanja javno{}u, a
spin doktor je ironi~an naziv za kreatore
poruka ~iji je sadr`aj u o~iglednoj dis-
proporciji u odnosu na stvarnost. 

One koji ne vjeruju da ih vlast
spinuje neka pro~itaju izvje{taje o
napretku, recimo, Makedonije ili Alba-
nije. U njima ne}ete na}i da "deklarativ-
na posve}enost vlasti u borbi protiv
korupcije nije podr`ana energi~nom
primjenom sa jasnim rezultatima", niti da
je "ukupna efikasnost pravosudnog sis-
tema jo{ niska"... 

Nijesu svi na{i problemi u Briselu. 
V.@.

\urovi}  kritikovala  EU  (29.  oktobar) - Potpredsjednica Vlade Crne Gore za evropske inte-
gracije Gordana  \urovi} kritikovala je Evropsku uniju zbog poruka dijela ~lanica da Crna
Gora ne treba da aplicira do kraja godine. "Unija stalno ponavlja - vrata EU su {irom
otvorena za zapadni Balkan. Sada mi njima postavljamo pitanje - ako je ovakvo
dekura`iranje prema jednoj zemlji, koja je pozitivan primjer, da li su zaista ta vrata otvore-
na i da li je to u redu", upitala je \urovi}.

Njema~ka  protiv  aplikacije  (3.  novembar) -
Ambasador Njema~ke u Podgorici Peter  Platte
poru~io da Brisel trenutno ne mo`e razmatrati
aplikaciju Crne Gore za ~lanstvo u EU, jer se mora
suo~iti sa svojim problemima, te da je to "stav dva
stuba EU - Francuske i Njema~ke". Platte je rekao
i da Crna Gora "ne treba da stvara fiktivnu
dinamiku u procesu evropskih integracija". 

Evropska  komisija  objavila  Izvje{taj  o  napretku  (5.
novembar) - Evropski komesar za pro{irenja Olli
Rehn na predstavljanju Izvje{taja u Briselu ocijenio
da je mogu}e da Srbija, u slu~aju najpovoljnijeg
scenarija, 2009. godine dobije status kandidata za ~lanstvo u EU. Termin za mogu}u kan-
didaturu za druge dr`ave zapadnog Balkana nije pomenuo {to je nai{lo na osudu od strane
crnogorskih zvani~nika. EK nije preporu~ila otvaranje pregovora za Makedoniju, dok bi
Hrvatska trebala da zatvori pregovore tokom sljede}e godine.

Interparlamentarni  sastanak  (5.  i  6.  novembar) - Delegacija Evropskog parlamenta i Odbora
za me|unarodne odnose i evropske integracije Skup{tine Crne Gore odr`ali tre}i interper-
lamentarni sastanka u Briselu i usvojili zaklju~ak u kojem se navodi da su korupcija i orga-
nizovani kriminal problemi u Crnoj Gori, da je priznanje Kosova pozitivna odluka, kao i
da se medijima u Crnoj Gori mora omogu}iti nezavisnost i sloboda izra`avanja.

Britanija  podr`ava  aplikaciju  (7.  novembar) - Ambasador Velike Britanije u Podgorici Kevin
Lyne najavio da }e njegova zemlja podr`ati aplikaciju Crne Gore za ~lanstvo u EU i u
slu~aju da Vlada odlu~i da aplicira do kraja francuskog predsjedavanja Unijom. To je
suprotno onome {to su ranije saop{tile njegove kolege koje u Crnoj Gori predstavljaju
Francusku i Njema~ku, Bernar  Garancher i Platte.

Priprema  za  Rezoluciju  Evropskog  parlamenta  (13.  novembar) - Izvjestilac EP za Crnu Goru
Marcello  Vernola razgovarao u Podgorici sa predstavnicima Vlade, politi~kih partija i
civilnog sektora radi pripreme prijedloga Rezolucije EP o Crnoj Gori. 

Konsultativni  sastanak  EK  i  civilnog  dru{tva  (18.  novembar) - Predstavnici Evropske komisi-
je i civilnog dru{tva odr`ali su konsultativni sastanak na kojem je predstavljena struktura
IPA programa za 2009.godina.  Predstavnici Evropske komisije su, u punoj mjeri, uva`ili
prethodne konsultativne sastanke sa civilnim dru{tvom i u dijelu koji se odnosi na sadr`aj
pomo}i civilnom dru{tvu za 2009. godinu struktuirali projektni okvir shodno sugestijama
civilnog dru{tva. 

Vlada  opet  odla`e  aplikaciju  (25.  novembar) - U Vladi najozbiljnije razmatraju da aplikaci-
ju za ~lanstvo u EU, umjesto Francuskoj, po{alju ^e{koj ~ije predsjedavanje Unijom po~inje
1. januara 2009. godine, objavile  su "Vijesti" pozivaju}i se, izme|u ostalog, i na izjavu
~e{kog minista inostranih poslova Karela  [varcenberga. On je nakon sastanka sa
crnogorskim kolegom Milanom  Ro}enom u Pragu rekao da }e ~e{ka iskoristiti svoje pred-
sjedavanje da ubrza integracije zapadnog Balkana.

Odluka  u  Parizu  (  26.  novembar)  - Crnogorska ambasadorka u Parizu Milica  Pejanovi}-
\uri{i} kazala da }e zaklju~ci Samita EU u Parizu, 11. i 12. decembra, u velikoj mjeri uti-
cati na odluku Crne Gore da aplicira do kraja francuskog predsjedavanja. 

Ren:  nije  vrijeme  za  aplikaciju  (27.  novembar) - Evropski komesar za pro{irenje Olli Rehn
sugerisao Crnoj Gori da odlo`i aplikaciju. "Evropski savjet }e na decembarskom zasjedan-
ju biti prili~no zauzet posljedicama ekonomske krize i ratifikacijom Lisabonskog sporazu-
ma, tako da je malo vjerovatno da }e se pro{irenje na}i na vrhu agende. Za sve u `ivotu
postoji pravo vrijeme", rekao je Rehn.

Peter  Platte
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Prvi princip
K o d e k s a

prakse evro-
pske statistike
govori da orga-

ni koji se bave tom djelatno{}u
moraju biti profesionalno nezavis-
ni od politi~kih, regulatornih i
administrativnih tijela, te od sub-
jekata u privatnom sektoru.

Crnogorski Zavod za statistiku
(MONSTAT) u godini na izmaku
to, izgleda, nije bio.

U posljednjem Izvje{taju o

napretku Crne Gore Evropska
komisija (EK) najo{trije od svih
dr`avnih institucija kritikuje
MONSTAT, obja{njavaju}i, izme-
|u ostalog, da je tom tijelu u
radu nedostajalo "profesionalne
nezavisnosti".

Iako je Evropska komisija 5.
novembra objavila Izvje{taj o
napretku, a mediji na sva zvona
objavili klju~ne dijelove, direktor
MONSTAT-a RRaaddoommiirr  \\uurroovvii}} ni
nakon skoro dvadeset dana nije
mogao da odgovori za{to Brisel
na taj na~in vidi instituciju na
~ijem je on ~elu.

"Sekretarijat za evropske inte-
gracije (SEI) nam je tek prije par
dana uru~io Izvje{taj. Ima}emo
sastanak, nakon ~ega }emo ja-

vnost upoznati sa na{im stavom",
kazao je \urovi}, nakon {to je
zamoljen da prokomentari{e tek
par, dodu{e "o{trih", re~enica iz
Izvje{taja koji se ti~u MONSTAT-a. 

Osim nedostatka nezavisnos-
ti, u Izvje{taju EK za 2008. god-
inu posve}enom Crnoj Gori
navodi se i da je u izradi statis-
tike postignut "ograni~en na-
predak" i da su administrativni
kapaciteti "i dalje veoma slabi".

U tekstu EK pi{e da MON-
STAT ima ozbiljne te{ko}e u
ispunjavanju svojih obaveza i da
mu mu nedostaje profesionalna
nezavisnost. 

"Zna~ajni napori su potrebni
u svim oblastima kako bi se
postigao nivo u skladu sa sta-
ndardima EU", konstatuje se u
tekstu. 

Kodeks prakse evropske sta-
tistike je zasnovan na 15 princi-
pa. Organi uprave i statisti~ki
organi u Evropskoj Zajednici

Kao pokazatelji profesionalne nezavisnosti, koja MONSTAT-u nedostaje, u
Kodeksu EUROSTAT-a navode se:

- Nezavisnost statisti~kog organa od politi~kih i ostalih spolja{njih uticaja u
proizvodnji i diseminaciji zvani~ne statistike odre|ena je zakonom;

- Rukovodilac statisti~kog organa ima dovoljno visoku hijerarhijsku poziciju
koja osigurava vi{i nivo pristupa politi~kim organima i javnim administrati-
vnim tijelima. Rukovodilac statisti~kog organa mora da ima nivo najvi{e
stru~ne osposobljenosti; 

- Rukovodilac statisti~kog organa i, po potrebi, rukovodioci njegovih statisti~kih
tijela, odgovorni su za osiguravanje proizvodnje i diseminacije evropske sta-
tistike na nezavisan na~in;

- Rukovodilac statisti~kog organa isklju~ivo je odgovoran za dono{enje odluka
o statisti~kim metodama, standardima i procedurama te o sadr`aju i kalen-
daru statisti~kih saop}enja; 

- Objavljuju se statisti~ki programi rada, a postignuti napredak je opisan u
periodi~nim izvje{tajima;

- Statisti~ka saop{tenja se jasno razlikuju i odvojeno objavljuju nezavisno od
politi~kih izjava;

- Statisti~ki organi po potrebi daju javni komentar na statisti~ka pitanja,
uklju~uju}i i kritike i ukazivanje na zloupotrebu zvani~ne statistike. 

[[TTOO    JJEE    NNEEZZAAVVIISSNNOOSSTT

Z A [ T O   J E   E V R O P S K A   K O M I S I J A   O C I J E N I L A   D A   M O N S T A T U   N E D O S T A J E   
P R O F E S I O N A L N E   N E Z A V I S N O S T I

Tubujtujlb!ojkf!qpmjujlb

Pi{e:  Danilo  Mihajlovi}

////////
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obavezuju se da }e po{tovati
principe utvr|ene ovim Ko-
deksom, koji obuhvata institu-
cionalno okru`enje, statisti~ke
procese i proizvodnju. Grupa
pokazatelja dobre prakse za svaki
od 15 principa obezbje|uje refe-
rentni nivo za sagledavanje prim-
jene tog Kodeksa. 

U Kodeksu pi{e da se evrop-
ski i drugi me|unarodni standar-
di, smjernice i dobre prakse
moraju u potpunosti po{tovati u
procesima koje statisti~ki organi
koriste pri organizaciji, prikupl-
janju, obradi i diseminaciji
zvani~ne statistike. 

Vjerodostojnost statistike
pove}ava se, kako se navodi,
reputacijom o dobrom upravljan-
ju i efikasnosti. Zna~ajne stavke
su dobra metodologija, odgovara-
ju}e statisti~ke procedure, umjer-
ena optere}enost izvje{tajnih
jedinica i ekonomi~nost tro{kova. 

Za predava~a na Eko-
nomskom fakultetu Univerziteta
Crne Gore, ~ija je u`a specijal-
nost statistika, PPrreeddrraaggaa  BBoo{{kkoovvii}}aa
problem Zavoda za statistiku nije
u nezavisnosti i nedostatku

administrativnih kapaciteta, ve} u
negativnom imid`u tog tijela.

"Po meni problem MON-
STAT-a nije u stru~nosti kadrova,
kao ni u zavisnosti ili nezavisnos-
ti institucije. Monstat od 2003.
godine radi po metodologiji
EUROSTATA. Iste se nau~ne
metode primjenjuju kako u Crnoj
Gori tako i u EU kod obrade
podataka", ka`e Bo{kovi} za
Evropski puls.

On isti~e da je svjestan da
postoji problem u broju kadrova i
tehni~koj opremljenosti Zavoda,
ali da je "te probleme lak{e otk-
loniti".

"Tako|e, vodi se dosta ra~una
o pristupa~nosti podataka zain-
teresovanim stranama. Ono {to ja
smatram glavnim nedostatkom
MONSTAT-a je to {to nijesu usp-
jeli da promjene sliku o sebi,
naslije|enu iz prethodnog perio-
da, uz dosta oskudan medijski
nastup i komunikaciju sa
javno{}u. To izaziva nepovjerenje
javnosti u prezentirane podatke,
koji su, siguran sam, ura|eni
provjerenom metodologijom koja
se primjenjuje i u EUROSTATU",
poja{njava Bo{kovi}, koji je i
visoki funkcioner Demokratske
partije socijalista (DPS). 

Na pitanje {to bi trebalo
napraviti da se takvo stanje
ispravi i da sli~nih ocjena ne
bude u sljede}em Izvje{taju,
Bo{kovi} ka`e: 

"Prije svega moram re}i da mi
je nejasan pojam 'ograni~en
napredak' jer se time implicira da
napredak ipak postoji, uprkos
upu}enim kritikama. Ono {to je
po meni bitnije, jeste na}i mod-
ele kako pomo}i MONSTATU da
prevazi|e probleme i postane
institucija u koju }e naj{ira
javnost imati povjerenje. Prema
mom mi{ljenju najve}i problem
MONSTATA je taj {to nije uspio
da se nametne kao institucija ~iji
podaci }e biti nedvojbeni".

Predstavnici Vlade, me|utim,
ili ne dijele mi{ljenje EK ili takvu
packu od evropskih birokrata
nijesu o~ekivali, jer se u
Nacionalnom programu integraci-
ja (NPI), koji sublimira poteze
koje dr`ava treba da u~ini na
putu ka EU, ne pominje rje{enje
za  "boljku" zvanu nezavisnost.

U Nacionalnom planu za

Statisti~ki organi, prema evropskim principima, moraju da proizvode i vr{e
diseminaciju statistike na objektivan, profesionalan i transparentan na~in,

po{tuju}i nau~nu nezavisnost, pri ~emu se svi korisnici jednako tretiraju.  
Statisti~ki podaci se, prema tom tekstu, prikupljaju na objektivnoj osnovi

odre|enoj sa statisti~kog stanovi{ta. 
- Izbor izvora i statisti~kih tehnika zasniva se na statisti~kom stanovi{tu. 
- Otkrivene gre{ke u objavljenim statisti~kim podacima se ispravljaju i ispravke

objavljuju u najkra}em mogu}em roku. 
- Informacije o metodama i procedurama koje koristi statisti~ki organ su do-

stupne javnosti. 
- Datum i vrijeme objavljivanja statisti~kih saop{tenja se objavljuju unaprijed. 
- Svi korisnici imaju u isto vrijeme jednak pristup statisti~kim saop{tenjima, a

svaki privilegiran raniji pristup spolja{njeg korisnika saop{tenjima je ograni~en,
kontrolisan i javno objavljen. U slu~aju da do|e do "curenja" informacija,
ugovorene pristupe saop{tenjima prije njihove objave treba provjeriti, kako
bi se osigurala nepristrasnost. 

- Statisti~ka saop{tenja i izjave date na konferencijama za {tampu su objek-
tivni i nepristrasni

BBBBEEEEZZZZ    PPPPRRRRAAAAVVVVAAAA    NNNNAAAA    GGGGRRRREEEE[[[[KKKKUUUU

Predrag Bo{kovi}

fo
to

  V
IJE

ST
I
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intergracije se, ipak, navodi da je
osamostaljivanjem Crne Gore
stru~ni kadar nekada{njeg Sa-
veznog zavoda pre{ao u Zavod
za statistiku Srbije, te da je
dr`ava ostala na postoje}em,
kako pi{e, nedovoljnom stru~nom
kadru. 

U Kodesku EU navodi se da i
resursi raspolo`ivi statisti~kim
organima moraju biti dovoljni za
ispunjavanje zahtjeva evropske
statistike. 

Pi{e da zapo{ljeni, finansijska
sredstva i ra~unarska opremljenost
odgovaraju}eg obima i kvaliteta,
stoje na raspolaganju radi zado-
voljavanja teku}ih potreba evro-
pske statistike, da obim, detaljnost
i tro{kovi evropske statistike
odgovaraju potrebama. 

"Postoje procedure za ocjenu
i opravdavanje zahtjeva za
novom evropskom statistikom u
pogledu odgovaraju}ih tro{kova.

Postoje procedure za ocjenu stal-
nih potreba za cjelokupnom
evropskom statistikom, kako bi se
uvidjelo da li postoji potreba da
se pojedine ukinu ili smanje u
obimu, u cilju osloba|anja resur-
sa", pi{e u tre}em principu
evropskog Kodeksa.

U NPI Vlada poja{njava se
da je podjela posla me|u
zavodima, a prije crnogorske
nezavisnosti, bila takva da je
Savezni donosio metodologije i
propisivao obrasce, dok su re-
publi~ki zavodi sprovodili istra-
`ivanje na terenu i eventualno
unosili podatke u sistem. 

"Obrada podataka sa logi~kim
kontrolama radila se u Saveznom
zavodu. Zbog svega navedenog,
za mnoga istra`ivanja nemamo
podatke za prethodni period, jer
se ona nijesu radila na nivou
Crne Gore", pi{e u NPI.

U istom dokumentu se navo-

di da je potpisivanje Sporazuma
o stabilizaciji i pridru`ivanju (SSP)
stvorilo dodatan pritisak na
MONSTAT da proizvodi statistiku
koja je prilago|ena standardima
koji va`e u okviru evropskog sta-
tisti~kog sistema. Obja{njava se
da aktuelni zakonodavni okvir
omogu}ava proizvodnju objek-
tivnih, pouzdanih, relevantnih i
korisnih statisti~kih podataka i
podsje}a da je, prema zakonu, a
u cilju unaprije|enja statisti~ke
kulture i znanja, osnovan i Savjet
statisti~kog sistema kao savjeto-
davno i stru~no tijelo. 

Ako je vjerovati Vladi, za
ne{to vi{e od mjesec dana, kako
pi{e u NPI, izradi}e se  nova sis-
tematizacija, donije}e se program
statisti~kih istra`ivanja za period
od pet godina, kao i strategija
razvoja statistike.

U sljede}oj godini Vlada se
obavezala da MONSTAT-u obe-
zbjedi adekvatan poslovni prostor
te da uradi izmjene Zakona o
Statistici i statisti~kom sistemu.

Za 2009. planirano je kon-
tinuirano pove}avanje broja
zapo{ljenih, shodno pove}anju
broja istra`ivanja, edukovanje
statisti~ara za kori{}enje softver-
skih paketa za analizu podataka i
obuka novozapo{ljenih.

Kao srednjoro~ni prioriteti u
programu se navode dono{enje
Zakona o popisu stanovni{tva
(kraj 2010. godine), razvoj WEB
aplikacija za online unos podata-
ka (do 2010. godine), izrada
dinami~kog web-site-a (do 2010.
godine), izrada MetaData baze za
statisti~ka istra`ivanja (do 2011.
godine), prelazak na unos
podataka pomo}u opti~kih ~ita~a
(do 2011. godine). 

AAuuttoorr  jjee  nnoovviinnaarr  ddnneevvnnoogg
lliissttaa  ""VViijjeessttii""
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Za{to je crno-
gorska Vlada

u defanzivi u
poku{aju nad-
mudrivanja sa
Briselom o tome

da li da zakora~i dalje stepenicama
integracije u EU? Za{to su kontraar-
gumenti iz \ukanovi}evog kabineta
slaba{ni i za{to se u jednom periodu
pre{lo u fazu ina}enja? Za{to su iz
Podgorice prema Briselu po~ele da
se oda{ilju `albe kako EU nije fer?

Odgovori na ova pitanja u stvari
daju presjek situacije u Crnoj Gori i
otkrivaju sve slabosti crnogorske
administracije ~iji jedan dio
poku{ava da pripremi {to vi{e novih
zakonskih dokumenata uskla|enih sa
evropskim standardima, dok onaj
drugi izgleda ni prstom ne mrda da
ih po~ne primjenjivati. 

I, onda se, u stvari, dolazi do
klju~nog pitanja - postoji li u Crnoj
Gori politi~ka volja da se sistem
zaista mijenja ili se namjerno staje
na pola puta zbog procjene da to
mo`e oslabiti pozicije vladaju}e gar-
niture, dok se istovremeno gromo-
glasno najavljuje aplikacija za ~lanst-
vo u EU da bi se tako doma}oj
javnosti objasnilo da je Vlada
postigla jo{ jedan o~igledan uspjeh i
da su njeni kriti~ari samo zluradi
Balkanci? 

Ako se ve} tri godine ponavlja
ocjena Evropske komisije da Vlada
Crne Gore ne primjenjuje zakone
onda ostaje samo jedan zaklju~ak -
nema politi~ke volje. Jer, da je ima

onda bi se Vlada skoncentrisala na
sprovo|enje onoga {to je propisala i
krenula bi dalje. Ovako, sti~e se uti-
sak da samo {tancuje nove propise
vjeruju}i da }e to biti dovoljno da
joj Brisel po`eli dobrodo{licu.

I ba{ tu bi mogao da le`i
odgovor na prvo pitanje. Da Crna
Gora ostvaruje na terenu ono {to
pri~a njen dr`avni vrh, ne bi Pariz i
Berlin mogli ba{ tako lako i sa
dozom brutalnosti i nipoda{tavanja
da {alju poruke Podgorici da ne
smije slati aplikaciju za ~lanstvo i da
}e, ~ak i ako je po{alje do kraja ove
godine, ona biti sklonjena u neku od
bezbroj fioka. Drugim rije~ima, da
Crna Gora stvarno pokazuje
mjerljive rezultate vjerovatno bi je
druga~ijim o~ima posmatrali u
Briselu i ne bi zatvarali o~i pred
"uspje{nom evropskom pri~om" na
zapadnom Balkanu.

Nije neo~ekivano da evropske
prijestonice obeshrabruju potenci-
jalne nove kandidate da im se suvi{e
pribli`e i to ne samo zbog toga {to
EU sada poku{ava da prona|e na~in
kako da se reorganizuje i postane
efikasnija ve} i zato {to javnost u
zemljama osniva~ima EU nije ba{
naklonjena daljem pro{irenju. Ta~no
je da se EU nalazi u te{kom
momentu tra`enja sebe i da
poku{ava da usaglasi stavove 27
~lanica, ali je isto tako ta~no da ne
bi mogla olako da zalupi vrata pred
nosom Podgorice da je smatra
dovoljno ozbiljnom. A, da to nije
impresija u Uniji ve} mjesecima
jasno stavljaju do znanja ambasadori
Francuske i Njema~ke u Podgorici.
Najnovija poruka ambasadora
Njema~ke PPeetteerraa  PPllaatttteeaa je da "Crna
Gora na svom putu u Evropsku uniju
treba da uradi jo{ toliko mnogo toga

i da je zato diskusija o terminu
podno{enja zahtjeva samo gubljenje
vremena".

"Permanentna diskusija o ter-
minu stvara dojam da postoji pritisak
u vezi sa terminom, da se tu ne{to
kre}e. Sa stanovi{ta EU, to uop{te
nije slu~aj. Tamo nema dinamike
prijema novih ~lanova, tj. ovda{nja
dinamika te~e uprazno", tvrdi Platte.

Najnoviji stav potpredsjednice
Vlade GGoorrddaannee  \\uurroovvii}} je da }e se
Crna Gora i EU dogovoriti o datumu
slanja aplikacije, dok je sredinom
novembra optu`ila Brisel da ne
apostrofira dovoljno sve dobro {to je
ostvareno u Crnoj Gori i da se neki
dijelovi Izuvje{taja o napretku za
2008.godinu "o{triji nego {to treba,
da bi se zemlja, koja je potpuno
spremna za otvaranje druge faze
procesa integracija, dekura`irala da
to zaista i uradi". 

"Zbog jasne evropske potrebe da
se balkanski karavan kre}e
ujedna~enije i ravnomjernije, Crnoj
Gori se, sa nekih evropskih adresa,
{alje poruka da malo sa~eka i to je
kratkoro~na i ne ba{ fer taktika EU",
bile su rije~i \urovi}eve. 

To da Brisel favorizuje Srbiju,
izme|u ostalog, i zato {to nastoji da
joj da ne{to u zamjenu za izgu-
bljeno Kosovo nije nikakva tajna,
kao ni to da Beograd ima spremni-
ju administraciju za odgovor na iza-
zove pridru`ivanja Uniji. Tako|e,
Beograd je pohapsio nekoliko
desetina ~lanova organizovanih
kriminalnih grupa - univerzitetske,
putne, carinske..., od kojih su neki
bili va`ni {rafovi u sistemu dr`avne
uprave. A {to radi Podgorica - pi{e
izvje{taje, strategije, akcione planove
i agende za borbu protiv korupcije.
I tako godinama...

Z A [ T O   J E   B R I S E L   P O S T A O   " B R U T A L A N "   P R E M A   C R N O G O R S K O J   V L A D I

Pi{e:  Ne|eljko  Rudovi}

////////
Dfi!ofjtqvokfoji!pcf~bokb
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[ef Delegacije Evropske komisije
u Podgorici LLeeooppoolldd  MMaauurreerr

poru~io je onima koji korupciju ne
smatraju ozbiljnim problemom
Crne Gore na putu evropskih inte-
gracija da "pa`ljivo pro~itaju"
Izvje{taj o napretku koji je
pripremila Evropska komisija.

Upitan da prokomentari{e nivo
korupcije u Crnoj Gori i ocjene
Demokratske partije socijalista
(DPS) da ne postoje ubjedljivi
dokazi da u Crnoj Gori ima vi{e
korupcije nego u zemljama ~lani-
cama Evropske unije (EU), bez
obzira na ~injenicu {to se o toj
pojavi ovdje ~esto govori, Maurer
je u razgovoru za Evropski puls
kazao:

"Izvje{taj je veoma jasan u vezi
sa tim pitanjem. Preporu~ujem vam
da pa`ljivo pro~itate stranicu 12 i
13. Evropska komisija pozdravlja
uspostavljanje strate{kih i adminis-
trativnih okvira, ali tra`i i rigoroznu
primjenu sa opipljivim rezultatima".

zz  DDaa  ssttee  nnaa  mmjjeessttuu  ccrrnnooggoorrsskkiihh
zzvvaannii~~nniikkaa,,  kkoojjuu  bbii  iinnssttiittuucciijjuu
ooddaabbrraallii  ddaa  zzaappoo~~nneettee  iillii  nnaassttaavviittee
rreeffoorrmmee  nnaa  oossnnoovvuu  IIzzvvjjee{{ttaajjaa  oo
nnaapprreettkkuu  CCrrnnee  GGoorree  zzaa  22000088..  ggoo-
ddiinnuu??

Izvje{taj uklju~uje gotovo sve
institucije. Ne radi se samo o nas-
tavku reformi, ve} i potrebi da se
zemlja pripremi za ~lanstvo u EU
tako {to }e uspostaviti odgovaraju}e
organe i mehanizme.

zz  KKaakkoo  kkoommeennttaarrii{{eettee  iizzjjaavvee
pprreeddssttaavvnniikkaa  ccrrnnooggoorrsskkee  vvllaaddaajjuu}}ee

kkooaalliicciijjee  kkoojjiimmaa  ssee  ooddbbaaccuujjuu  nneekkii
zzaakklljjuu~~ccii  iizz  IIzzvvjjee{{ttaajjaa  oo  nnaapprreettkkuu??
PPooddssjjeettii}}uu  nnaa  iizzjjaavvuu  pprreeddssjjeeddnniikkaa
SSkkuupp{{ttiinnee  RRaannkkaa  KKrriivvookkaappii}}aa  ddaa
EEvvrrooppsskkii  ppaarrllaammeenntt  iimmaa  bboolljjii  uuvviidd  uu
ssiittuuaacciijjuu  oodd  EEKK  uu  ppoogglleedduu  ffuunnkkccii-
oonniissaannjjaa  ccrrnnooggoorrsskkee  SSkkuupp{{ttiinnee,,  zzaattiimm
nnaa  pprriimmjjeeddbbuu  ppoolliittii~~kkoogg  ddiirreekkttoorraa
DDPPSS-aa  PPrreeddrraaggaa  SSeekkuullii}}aa  ddaa  ooccjjeennee
EEKK  oo  nneeddoossttaattkkuu  nneezzaavviissnnoossttii  ii
eeffiikkaassnnoossttii  uu  ccrrnnooggoorrsskkoomm  ssuuddssttvvuu
nniijjeessuu  zzaassnnoovvaannee  nnaa  ~~iinnjjeenniiccaammaa,,......

Takve reakcije su se javljale i
javljaju se u svim zemljama kandi-
datima i potencijalnim kandidatima
za ~lanstvo. To pokazuje da se
Izvje{taj ozbiljno uzima u obzir.

zz  DDaa  llii  bbiissttee  ssaaddaa,,  nnaakkoonn  {{ttoo
jjee  IIzzvvjjee{{ttaajj  oo  nnaapprreettkkuu  oobbjjaavvlljjeenn,,
mmooggllii  ddaattii  ppooddrroobbnniijjii  kkoommeennttaarr  nnaa

M A U R E R   U   R A Z G O V O R U   Z A   E V R O P S K I   P U L S   P O R U ^ U J E   O N I M A   K O J I   S M A T R A J U
D A   J E   P R I ^ A   O   K O R U P C I J I   P R E U V E L I ^ A N A

Qsp•jubkuf!qbamkjwp!J{wkf|ubk!FL

Leopold  Maurer
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zz  Kako  komentari{ete  primjedbe  da  EK  ima  dvostruke  ar{ine  prema  ze-
mljama  zapadnog  Balkana,  jer  je  samo  u  slu~aju  Srbije  navela  konkretan  datum
do  kojeg  bi  ova  zemlja  mogla  dobiti  status  kandidata?

Nema dvostrukih standarda. Slu~aj Srbije je ve} du`e vrijeme na dnevnom
redu, i te procjene datiraju od sastanka Savjeta u prolje}e 2008. godine.  U
tre}em poglavlju strate{kog dokumenta - "Agenda za pro{irenje 2008-2009 -
stoji da bi ..."dr`ave potencijalni kandidati na zapadnom Balkanu trebale da
dostignu status kandidata, svaka na osnovu sopstvenih zasluga, sa ~lanstvom u
EU kao kona~nim ciljem".

NNEEMMAA    DDVVOOSSTTRRUUKKIIHH    SSTTAANNDDAARRDDAA
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nnaajjaavvuu  ccrrnnooggoorrsskkiihh  zzvvaannii~~nniikkaa  ddaa
}}ee  ddoo  kkrraajjaa  ggooddiinnee  ppooddnniijjeettii  zzaahhtt-
jjeevv  zzaa  ~~llaannssttvvoo  uu  EEUU..  DDaa  llii
PPooddggoorriiccaa  ttrreebbaa  ddaa  ppooddnneessee  zzaahhtt-
jjeevv??

U pogledu zahtjeva za ~lanst-
vo, Komisija je ponovila u
strate{kom dokumentu da je zado-
voljavaju}i nivo reformi apsolutno
neophodan za to. Uloga Komisije
je da, po zahtjevu Savjeta min-
istara, napravi mi{ljenje o sprem-
nosti neke dr`ave da postane kan-
didat, kao i da procijeni posljedica-
ma pristupanja. Nakon {to Komisija
dostavi svoje mi{ljenje, dr`ave
~lanice odlu~uju o tome da li }e
zapo~eti pregovore. To je procedu-
ralni okvir. 

Najva`nije je, me|utim, da
dr`ava nastavi sa pripremama za
~lanstvo. Sve {to bude unaprijed
zavr{eno mo`e samo da ubrza pro-
ces i bude od koristi svim
gra|anima.

zz  NNeevvllaaddiinn  sseekkttoorr,,  ooddnnoossnnoo
NNaacciioonnaallnnii  ssaavvjjeett  zzaa  eevvrrooppsskkee  iinnttee-
ggrraacciijjee  ((NNSSEEII))  jjee  kkrriittiikkoovvaaoo  EEKK,,
nnaavvooddee}}ii  ddaa  uu  IIzzvvjjee{{ttaajjuu  ppoossttoojjee

tteehhnnii~~kkii  pprrooppuussttii..  PPrriimmjjeerraa  rraaddii,,
nnaazziivv  NNSSEEII  nniijjee  ttaa~~nnoo  nnaavveeddeenn,,
nniijjeessttee  ppoommeennuullii  BBuukkoovviiccuu  kkaaoo
ppooddrruu~~jjee  eettnnii~~kkoogg  ~~ii{{}}eennjjaa......  KKaakkoo
ttoo  kkoommeennttaarrii{{eettee??

To je jednostavno bila {tam-
parska gre{ka, napisali smo "Savjet
za evropske integracije" umjesto
"Nacionalni savjet za evropske inte-
gracije". {to se Bukovice ti~e, mi

smo ve} govorili o ovom slu~aju u
Izvje{tajima iz ranijih godina. 

zz  UUsskkoorroo  bbii  EEKK  ttrreebbaallaa  ddaa
oobbjjaavvii  iizzvvjjee{{ttaajj  oo  nnaapprreettkkuu  CCrrnnee
GGoorree  nnaa  ppoolljjuu  iissppuunnjjaavvaannjjaa oobbaavveezzaa
iizz  MMaappee  ppuuttaa  zzaa  uussppoossttaavvlljjaannjjee
bbeezzvviizznnoogg  rree`̀iimmaa..  KKaaddaa  }}ee  iizzvvjjee{{ttaajj
bbiittii  oobbjjaavvlljjeenn??  MMoo`̀eettee  llii  nnaamm  ddaattii
nneekkee  pprrooccjjeennee  oo  ttoommee  kkoolliikkoo  jjee
CCrrnnaa  GGoorraa  bblliizzuu  iissppuunnjjeennjjuu  oovvoogg
cciilljjaa??

Bezvizni re`im }e najvjerovat-
nije predstavljati najva`niji cilj za
sve dr`ave regiona u 2009. godini.
U mojim kontaktima sa ljudima
ovdje, o~igledno je da je
osloba|anje od viza `elja svih i da
bi to pomoglo ljudima da bolje
upoznaju EU. Po~etkom ove godine
smo pokrenuli dijalog o bezviznom
re`imu i prvi zaklju~ci i procjene
Evropske komisije }e biti objavljeni
krajem novembra. Nakon toga bi}e
sprovedene pojedina~ne studije
svakog od ~etiri glavna poglavlja
Mape puta tokom prvih par mjese-
ci idu}e godine. Komesar RReehhnn je
ve} rekao da }e one zemlje koje
budu najdalje odmakle mo}i da
ra~unaju na uvo|enje bezviznog
re`ima do kraja idu}e godine.

VV..  @@UUGGII]]

zz  Koliko  ste  zadovoljni  saradnjom  sa  crnogorskim  institucijama,  politi~kim
partijama  i  civilnim  sektorom?  Imate  li  kakvih  primjedbi?

Ja sam veoma zadovoljan visokim stepenom motivacije crnogorskih insti-
tucija, politi~ara i predstavnika civilnog dru{tva. Konsenzus o zajedni~kom cilju
~lanstva u EU je od ogromnog zna~aja kako bi ovaj proces br`e napredovao. 

Is sopstvenog iskustva mogu re}i da su najve}i problem, osim nepotpune
primjene principa vladavine prava, tehni~ka pitanja, koja se ovdje potcjenjuju.
To se na primjer odnosi na mehanizme u oblasti strukturnih politika, uklju~uju}i
poljoprivredu. To su pitanja koja zahtjevaju dugoro~ne pripreme i reorganizaci-
ju za ne{to {to }e - u pogledu ve}e finansijske podr{ke od strane EU - dati
rezultate tek na dan pristupanja Uniji. ~esto nailazimo na stereotipnu reakciju
- ali Crna Gora je mala zemlja! U pitanju su, me|utim, sistemi koji moraju
biti uspostavljeni kako bi se garantovalo dosljedno upravljanje fondovima EU i
koji }e vam omogu}iti da apsorbujete raspolo`ivi novac koji ponekad mo`e
predstavljati i do 4% BDP-a. Tako|e, postojanje takvog sistema podi`e rejting
va{e zemlje i ~ini je atraktivnijom za strane direktne investicije, {to je u dr`avi
poput Crne Gore od velikog zna~aja. Na`alost, ovo je pitanje toliko tehni~ke
prirode da je te{ko ubijediti donosioce politi~kih odluka da se pozabave njime.
Prvobitni rok za ispunjavanje prvih obaveza u tom pogledu je trebao biti
polovinom 2009.godine, a sada je ve} odlo`en za kraj idu}e godine. 

PPPPOOOOTTTTCCCCJJJJEEEENNNNJJJJUUUUJJJJEEEETTTTEEEE    TTTTEEEEHHHHNNNNIIII ^̂̂̂KKKKAAAA    PPPPIIIITTTTAAAANNNNJJJJAAAA
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Sa  otvaranja  zgrade  EK u  Podgorici
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Proces inte-
g r i s a n j a

evropskih naro-
da je, su{tinski,
zapo~eo u dru-
goj polovini

20.v. kada su dr`avnici {est evropskih
zemalja (Belgija, Francuska, Italija,
Holandija, Luksemburg i Njema~ka)
odlu~ili da potpi{u tekst Ugovora o
zajedni~kom kori{}enju uglja i ~elika,
potom i tekst Ugovora o evropskoj
ekonomskoj zajednici. Uslijedilo je
intenziviranje saradnje izme|u evrop-
skih dr`ava da bi po~etkom 21. v.
dr`ave u~esnice procesa integracija
postale povezane zajedni~kim interesi-
ma i politikama koje, izme|u ostalih,
pokrivaju podru~ja ekonomije, indus-
trije, socijalnih pitanja, gra|anskih
prava i spoljne politike.   

Termin Evropska unija uveden je
Ugovorom iz Mastrihta 1993. g. i
koristi se da ozna~i entitet koji se vi{e
od pola vijeka nalazi u neprekidnom
procesu mijenjanja. Ugovorom iz
Mastrihta definisano je da Evropska
unija po~iva na tri stuba: Evropske
zajednice, Zajedni~ka spoljna i bezb-
jednosna politika, i Saradnja u oblasti
pravosu|a i unutra{njih poslova.
Istovremeno sa uvo|enjem novog nazi-
va za organizaciju ~iji se korijeni nalaze
u Zajednici za ugalj i ~elik i Evropskoj
ekonomskoj zajednici, postavljeno je
pitanje karaktera entiteta koji se u
prvoj deceniji 21. vijeka pro{irio na 27
dr`ava ~lanica. 

Najprecizniji odgovor na pitanje:
{to je Evropska unija, glasi da je EU

me|unarodna organizacija sa elemen-
tima nadnacionalnosti. Ova definicija
isklju~uje mogu}nost da EU tretiramo
kao dr`avu, ali nam saop{tava da ona
sadr`i neke karakteristike moderne
dr`ave. Definicija nam, isto tako,
saop{tava da EU nije ni klasi~na
me|unarodna organizacija poput OUN
ili Savjeta Evrope, budu}i da svojim
nadle`nostima i strukturom prevazilazi
okvir djelovanja klasi~nih me|unarod-
nih organizacija. Potpuno razumijevan-
je delovanja EU pretpostavlja da, prije
svega, istra`imo zna~enje principa nad-
nacionalnosti koji Evropsku uniju ~ini
specifi~nim entitetom u me|unarodnim
odnosima. 

Princip nadnacionalnosti se kao
karakteristika djelovanja Evropskih
zajednica prepoznaje u karakteru
bazi~nih institucija EU i vrsti i na~inu
odluka koje te institucije donose. Jasnu
vezu izme|u ovog principa i EU je,
kroz sopstvenu praksu, mi{ljenja i pre-
sude, prepoznao i Evropski sud pravde.
Uzimaju}i u obzir sadr`inu osnovnih
ugovora EU i praksu Evropskog suda
pravde, mo`emo da zaklju~imo da
princip nadnacionalnosti u djelovanju
Evropske unije ~ini pet elemenata:
1. primat komunitarnog prava;
2. odluke su obavezuju}e bez obzira

kako je glasala dr`ava ~lanica;
3. u EU postoje institucije koje pri-

marno {tite komunitarne, a ne
interese dr`ava ~lanica;

4. odluke jednako va`e za fizi~ka i za
pravna lica;

5. u EU postoji obavezuju}a sudska
nadle`nost za sporove iz domena
Zajednica. 

1.  PRIMAT  KOMUNITARNOG  PRAVA
Komunitarno pravo je pravo EU.

Njega ~ine bazi~ni ugovori EU kao pri-
marni izvori prava i instrumenti koje

usvaja Savjet ministara, a koji imaju
karakter zakonskih akata. Dvije su vrste
instrumenata koje imaju obavezuju}e
dejstvo za dr`ave ~lanice: regulative i
direktive. Za razliku od regulativa i
direktiva, preporuke, odluke i mi{ljen-
ja nemaju obavezuju}i karakter. 

Kada se ka`e da u EU postoji pri-
mat komunitarnog prava, to zna~i da
su pravni propisi Unije nadre|eni
pravnom sistemu zemalja ~lanica
Unije. Ukoliko bi zakon jedne dr`ave
~lanice bio u suprotnosti sa sadr`inom
regulative, direktive ili nekog od
bazi~nih ugovora Evropske unije, onda
bi u mogu}em sporu kao superiorniji
izvor prava va`ila pravila koja donosi
EU. Institucija koja je nadle`na da
saop{ti mi{ljenje povodom primata
jednog ili drugog prava je Evropski sud
pravde, kome se u posebnom postup-
ku za mi{ljenje mo`e obratiti neka od
institucija EU (naj~e{}e Evropska
komisija), dr`ava ili najvi{a sudska
instanca u dr`avi ~lanici pred kojom se
vodi spor, a kojoj je potrebna pomo}
u postupku odlu~ivanja o hijerarhiji
izvora prava.

2.  ODLUKE  SU  OBAVEZUJU]E  BEZ
OBZIRA  KAKO  JE  DR@AVA
GLASALA  DR@AVA  ^LANICA
Nagla{eni zna~aj komunitarnog

prava va`i samo u okviru prvog stuba
Unije - Evropskih zajednica. U okviru
ovog stuba, najve}i broj odluka se
donosi ve}inskim glasanjem u Savjetu
ministara. Budu}i da je broj glasova
koje dr`ava ~lanica ima ponderisan i
da najvi{e zavisi od broja stanovnika u
odre|enoj dr`avi, to je ~esta situacija u
kojoj se predstavnici zemalja u Savjetu
ministara ne sla`u oko sadr`ine neke
odluke.

Princip koji ka`e da su odluke
obavezuju}e bez obzira na to kako je

Qsjodjq!obeobdjpobmoptuj!v
ekfmpwbokv!Fwspqtlf!vojkf

Pi{e:  Vladimir  Pavi}evi}

////////
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dr`ava glasala, zna~i da ~lanice EU
unaprijed pristaju na situaciju u kojoj
njihov predstavnik mo`e biti preglasan
u Savjetu ministara. Posljedica prih-
vatanja ovog principa je da se dr`ava
obavezuje da primjenjuje sadr`inu
odluke ili zakona na svojoj teritoriji
uprkos tome {to je u instituciji EU koja
je o tome odlu~ivala glasala protiv. 

3.  U  EU  POSTOJE  INSTUTUCIJE
KOJE  PRIMARNO  [TITE  KOMU-
NITARNE,  A  NE  INTERESE
DR@AVA  ^LANICA
Razvoj evropskih integracija u

drugoj polovini 20. v. nametnuo je kao
relevantno i pitanje odnosa me|uvla-
dinog i nadnacionalnog principa delo-
vanja Evropskih zajednica. I dok su se
Evropski savjet i Savjet ministara jasno
izdvojili kao institucije u kojima
odlu~ioci prevashodno {tite interese
dr`ava ~lanica koje predstavljaju, pre-
ostale bazi~ne institucije EU su veoma
usmjerene ka ostvarenju interesa Unije.

Najja~e komunitarno tijelo u
strukturi EU je Evropska komisija (EK).
Uprkos tome {to predsjednik EK pred-
la`e ~lanove Komisije vode}i ra~una o
zastupljenosti dr`ava ~lanica, izabrani
~lanovi Komisije treba da djelaju tako
da interesima Unije daju prednost u
odnosu na interese dr`ave iz koje
dolaze. Otud se za ~lanove Komisije
predla`u osobe koje su svojim radom
pokazale privr`enost procesu evropskih
integracija i za koje se vjeruje da svo-
jom aktivno{}u mogu da osna`e ovaj
proces. Budu}i da EK priprema prijed-
loge zakona, ali i da vodi ra~una o
tome da dr`ave ~lanice ili druge insti-
tucije EU ne kr{e komunitarna pravila,
ovo tijelo EU se naziva "~uvarem ugov-
ora".

Pored EK, Evropski sud pravde se,
tako|e, smatra komunitarnim telom.
Osnov za odlu~ivanje Sud nalazi u pri-
marnim i sekundarnim izvorima komu-
nitarnog prava i svojim djelovanjem
vodi ra~una o uskla|enosti politika ili
zakona koje donose dr`ave ~lanice sa
pravnim sistemom Unije. Upravo je
Evropski sud pravde kroz presude i
mi{ljenja koje je donio najvi{e doprinio
definisanju nadnacionalnosti kao prin-

cipa koji EU ~ini razli~itom od drugih
me|unarodnih organizacija. 

Evropski parlament je jedino tijelo
~ije ~lanove na direktnim i neposred-
nim izborima biraju gra|ani zemalja
~lanice Unije. Izabrani poslanici se u
Parlamentu ne grupi{u se prema svom
porijeklu tj. dr`avi iz koje dolaze, ve}
prema ideolo{koj srodnosti sa pred-
stavnicima izabranim u drugim
dr`avama. Ovakva vrsta vezanosti par-
lamentaraca ~ini mogu}im da i
Evropski parlament defini{emo kao
tijelo ~iji rad vi{e po~iva na principu
nadnacionalnosti nego me|uvladine
saradnje. 

4.  ODLUKE  JEDNAKO  VA@E  ZA
FIZI^KA  I  ZA  PRAVNA  LICA
Kao {to u bilo kojoj pravno

ure|enoj dr`avi postoje zakoni koji se
odnose na gra|ane te zemlje, tako se
i instrumenti EU koji imaju karakter
zakona primjenju na gra|ane dr`ava
~lanica. To zna~i da je svako lice, koje
u`iva dr`avljanstvo neke od 27 dr`ava
~lanica EU, podlo`no djelovanju
komunitarnog prava i da, shodno
tome, treba da bude upoznato sa
evropskim zakonodavstvom.

Praksa Evropskog suda pravde
pokazuje da u najve}em broju
slu~ajeva, pojedinci reaguju protiv
svoje ili druge dr`ave ~lanice, zbog
toga {to je ova propustila da primijeni

neki od zakona EU. Budu}i da EU `eli
da pospije{i slobodno kretanje ljudi,
roba, kapitala i usluga, a da ~lanice
svojim djelanjem nekada nastoje da
ograni~e ove slobode, pojedinci se
mogu na}i u prostoru koji svojim akti-
ma ure|uje i EU i dr`ave ~lanice, a da
djelovanje ovih entiteta nije
usagla{eno. Primenljivost komunitarnog
prava na fizi~ka lica je najo~iglednije
upravo u ovakvim situacijama, kada se
naknadnim djelovanjem Evropskog
suda pravde ili same dr`ave ~lanice
ustanovi primat komunitarnog nad
nacionalnim zakonodavstvom.

5.  U  EU  POSTOJI  OBAVEZUJU]A
SUDSKA  NADLE@NOST  ZA
SPOROVE  IZ  DOMENA
ZAJEDNICA
Evropski sud pravde je Ugovorom

o EU definisan kao tijelo koje treba da
rije{ava sporove koji mogu da se jave
u okviru prvog stuba Unije. Ovi
sporovi se naj~e{}e odnose na pitanje
podjele nadle`nosti izme|u Unije i
dr`ava ~lanica ili na propuste koje
dr`ave ~lanice ~ine kada se ti~e prim-
jene pravila koja donose institucije EU.
Zna~aj Suda se preko ovog elementa
principa nadnacionalnosti ogleda u
nemogu}nosti bilo kojeg tijela zemalja
~lanica da ospori presudu Evropskog
suda pravde. Evropski sud pravde u
ovim sporovima odlu~uje u posljed-
njem stepenu.

Presude Evropskog suda pravde
treba razlikovati od mi{ljenja koja Sud
daje na zahtjev najvi{e sudske instance
u dr`avi ~lanici, a povodom spora koji
se odnosi na primat normi nacionalnog
ili komunitarnog prava. Mi{ljenje Suda
se u ovakvom slu~aju uva`ava, ali ono
ne postaje presuda u sporu koji se vodi
pred nacionalnim sudom sve dok taj
sud ne donese svoju presudu, koja
mo`e, ali ne mora da slijedi mi{ljenje
Evropskog suda pravde. I u jednom i u
drugom slu~aju, Evropski sud pravde se
posmatra kao najvi{a instanca koja je
ovla{}ena da tuma~i komunitarno
pravo. 

Autor  predaje  na  Fakultetu  po-
liti~kih  nauka  Univerziteta  u  Beogradu
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Dva su goru}a pitanja: treba li
Crna Gora da aplicira do kraja

godine za ~lanstvo u EU i drugo -
ko vodi narko biznis u na{oj mladoj
demokratiji. 

Toliko mudroga o aplikaciji je
ve} napisano, dopustite da ovaj
kratki tekst bude neka vrsta javnog
obra}anja na~elniku policije i direk-
toru Agencije za nacionlanu bezbi-
jednost (ANB).

Draga gospodo, nema sla|e
urma{ice od utaje PDV-a. Po{to
trgovina narkoticima ne podlije`e
tom mrznom propisu, mo`e se re}i
da se radi o slasnoj zaradi. 

Evo, bujrum, malo pija~nog
barometra: jedna {ibica njenog
veli~anstva trave, gand`e, vutre,
d`id`e, marihuane - staje 10 eura.
Kokain, poznatiji kao koks ili belo,
po gramu se kre}e od 60, preko

120 eura, do beskona~no - zavisi
kako vas vozi i koliko je u njega
sipano kakvog stajskog |ubriva. 

Rije~ po rije~, dolazimo i do
zloglasnog `utog praha koji se, na
veliku `alost recepijentove rodbine,
prodaje i u pakovanju od ~etvrt
grama (kvoter, kralju!), kao polutka,
ili cijeli gram - za nekoliko deseta-
ka eura.

Zanemarimo ekstazi, LSD, acid,
pe~urke, jer toliki droga{i vaistinu
nijesmo, a i to su neke haluciogene
tvari za umjetnike i "bardove eman-
cipovane".

E, sad je pitanje - ako je ve}
ANB zaklju~ila da u Crnoj Gori pos-
toje vehabijske kelijice, raskrinkala

njihovu unutra{nju hijerarhiju i
strukturu - da li postoji ikakvo oper-
ativno saznanje o tome na koju se
balicu, u koji sef, vre}icu, banku ili
kov~e`i} sliva novac od posla pro-
daje vje{ta~kih rajeva nasu{nih. 

Istina je da je Crna Gora mizer-
ija od tr`ista i da na TV dnevnicima
uglavnom vi|amo selotejp paketi}e
po grani~nim prelazima, me|u

konzervama soka od paradajza.
Ipak, koliko god bila mala zarada
doma}ih prodavaca po zakonima
takovg trzi{ta, imamo situaciju da se
mora raditi o organizovanom obliku
prodaje. Opet, ponavljam, ne bavi-
mo se ovdje {leperima iz Venecuele
nego lokalnom maloprodajom.

Iz policije nema javnog abera ko
bi mogao {efovati tim, po svemu
sude}i, pobo~nim dijelom velikog

biznisa. Ukoliko nema nijednog
osumnji~enog {efa, onda su barski,
podgori~ki, nik{i}ki dileri, tek donki-
hotovski nastrojeni preduzetnici koji
zaslu`uju makar priznanje da su se
drznuli u pionirski poduhvat. 

Ali po{to nas Aristotel u~i da
~ovjek nije ni zvijer niti Bog da
mo`e `ivjeti sam, onda je za pret-
postaviti da se ljudi te bran{e
me|usobno dru`e i da su kao
poslenici, osu|eni na esnafsku
saradnju. 

Po tom principu se formiraju
zavi~ajna udru`enja, bleh okteti,

brid` klubovi, facebook grupe, ali i
narko klanovi. Po{to narko klanovi
obi~no regrutuju opasne mu{karce,
za pretpostaviti je da me|u njima
do|e do kakve ~arke, za|evice,
kastiga. S obzirom da u Crnoj Gori
nema javno obja{njenog slu~aja da
su se popucali oko neke ve}e
koli~ine gudrovine, onda mo`emo
da zaklju~imo da je posao prili~no
centralizovan i da se stvari odvijaju

Pi{e:  Brano  Mandi}

PPrrooffeessiioonnaallnnoo  ssuu  ooddrraaddiillii  ii  iizz  EEvvrrooppsskkee  kkoommiissiijjee,,  ppaa  ssee  oonnddaa  jjaavviioo  ii
nnjjeemmaa~~kkii  aammbbaassaaddoorr,,  ssvvii  ssaa  iissttoomm  ppoorruukkoomm::  lljjuuddii  mmii  nniijjeessmmoo  ddrroo-
ggiirraannii,,  zznnaammoo  ddaa  jjee  CCrrnnaa  GGoorraa  zzeemmlljjaa  uu  kkoojjoojj  ssee  zznnaa  kkoo  pprrooddaajjee
kklliikkeerree  aa  nneekkmmoollii  ooppoojjnnee  ssuuppssttaannccee

TToo  nnee  bbii  bbiillaa  rraaddiikkaallnnaa  pprroommjjeennaa,,  CCrrnnaa  GGoorraa  bbii  ssaammoo  ooddbbaacciillaa
bbrreemmee  zzaakkoonnaa  kkoojjii  ssee  nnee  ppoo{{ttuujjuu

Lp!up!kfef!vsnb|jdf@
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u besprekornom redu. 
Uro{  To{kovi} je, jednom

otvaraju}i izlo`bu u Starom
Baru, na tragu Platona lijepo
rekao: "Ubice neka ubijaju,
slikari neka slikaju, a ostali neka
jedu govna". 

Dakle, nije namjera autora
ovog teksta da dr`i moralne
pridike ili se joguni nad ~injeni-
com da se napa}enom mladom
Podgori~aninu mo`e uvaliti
mi{omor, sintelan ili skank,
nebitno. Do istoga se mo`e do}i
u Parizu, Roterdamu a vjerovat-
no i u Svrljigu. Pitanje je samo,
dokle }e u redakcije dnevnih
listova stizati saop{tenja kako je
taj i taj osu|en zbog pola grama
marihuane. 

Ima li policija ikakva saz-
nanja o tome koliko je godi{nja
zarada, tranzitna mar`a za psihoak-
tivne supstance, i ko su glavni
menad`eri tog zaista unosnog posla
u Crnoj Gori. 

Jer, imao sam jednog poznanika
kojega bi roditelji vezivali za krevet
u napadima apsitentske krize pa mi
se dok ovo kuckam kroz glavu
motaju njegovi krici kao neoboriv
dokaz da |avo postoji i da je veliki
profesionalac. 

Profesionalno su odradili i iz
Evropske komisije, pa se onda javio
i njema~ki ambasador, svi sa istom
porukom: ljudi mi nijesmo drogirani,

znamo da je Crna Gora zemlja u
kojoj se zna ko prodaje klikere a
nekmoli opojne supstance. 

Prema mojim operativnim
sazanjima ima tu jedan do dva
~ovjeka ~ijih se imena treba kloniti,
ali i tendencija da mafija u svakoj
zemlji, pa za{to to ne bi bio slu~aj i
sa na{im "~ernozemom", promijeni
opseg djelovanja i okrene se legal-
nim biznisima, u koje {iri svoj

nadaleko pozati benigni na~in
poslovanja i biznis prakse. Prodaja
droge ostaje im  kao prva ljubav,
siguran fiks, da se tako izrazimo.

Brisel kao Brisel, imao je ubist-
va  u centru Sofije u danima kada je
Bugarska primljena u "porodicu
evropskih dr`ava".  Ali, to je ve}
politi~ka praistorija i od tada su se
tolike banke pogasile a referendumi
propali. Definicija realpolitike je da
se neprincipijelno mijenja u odnosu
na dati trenutak, pa nemamo {to
gledati put Sofije i Bukure{ta. 

Mo`da bolje da ponudimo

dr`avu kao malu bescarinsku zonu,
kriminalni Diznilend, slobodnu teri-
toriju za sve poslove koji u Uniji ne
prolaze i okrenemo se poslovanju sa
Ju`nom Amerikom. Policiju rasformi-
rati i vra}ati je u pogon samo da
obezbjedi regularnost parlamentarnih
izbora. U takvoj utopiji va`e}a prav-
ila gotovo da mogu ostati. To ne bi
bila radikalna promjena, Crna Gora
bi samo odbacila breme zakona koji

se ne po{tuju. U takvom siste-
mu, jedino zakon ja~eg prolazi
sve dru{tvene mijene i nadilazi
ingerencije Ustava. Ostala bi
nam makroekonomska stabil-
nost, spoljnopoliti~ki ugled,
me|unacionalni sklad, posve}e-
nost globalnom miru, za{tita
`ivotne sredine... kao vrhunske
predizborne parole. Narko kartel
bi mogao da osnuje patiju
demokratskog prefiksa i u|e u
parlament iz kojeg je iza{la
Srpska lista. Mogli bi da unajme
analiti~are i profesore da budu
slatkore~ivi zastupnici "tre}eg
puta" i o{tri kriti~ari izvje{taja
Evropske komisije. Na svaku kri-
tiku odgovariti istom mjerom.
Nijesmo zaboravili da je kokain
prona|en u toaletu Evropskog
parlamenta i ne prihvatamo

politiku dvostrukih ar{ina. Tra`imo
mjesto pod suncem za jednu mladu
demokratiju, sa problemima koje
}emo rje{avati u hodu. Tako i orga-
nizovani kriminal, jeste samo
izmi{ljotina priu~enih briselskih kar-
tografa. Neko prima platu da blati
Crnu Goru, a mi smo i u himni rekli
da nikada ne}emo priznati sramotno
ropstvo i administrativne lance.  

Prije nego apliciramo za ~lanst-
vo u EU trebalo bi da razmotrimo i
posljednji izvje{taj Dr`avne tu`iteljke
koja ka`e da je narko kriminal jedi-
ni u porastu od svih ne~asnih radnji.

Na kraju, iskreno me ~udi da
agilni premijer \ukanovi} kao biv{ki
atleta i osvjedo~eni prijatelj sporta sa
ve}om pozorno~}u ne progovori o
problemu. 

A, {to se ti~e svih onih koji su
pred sudom odgovarali zbog jednog
d`ointa, {aljem im tople izraze
su}uti i `elju da ubudu}e ne budu
toliki baksuzi. 

I, da nipo{to ne probaju ne{to
ja~e od dnevnika RTCG.

AAuuttoorr  jjee  nnoovviinnaarr  ddnneevvnnoogg  lliissttaa
""VViijjeessttii""

NNaa  ssvvaakkuu  kkrriittiikkuu  ooddggoovvaarraattii  iissttoomm  mmjjeerroomm..  NNiijjeessmmoo  zzaabboorraavviillii  ddaa  jjee
kkookkaaiinn  pprroonnaa||eenn  uu  ttooaalleettuu  EEvvrrooppsskkoogg  ppaarrllaammeennttaa  ii  nnee  pprriihhvvaattaammoo
ppoolliittiikkuu  ddvvoossttrruukkiihh  aarr{{iinnaa
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Evropska pravila sporo sti`u do
crnogorskih lokalnih zajednica.

Iako je njihova reforma po~ela
prije deset godina i iako tada nije
bila usvojena Evropska povelja o
lokalnoj samoupravi, svi donijeti
dokumenti sadr`ali su propise
Evropske unije o decentralizaciji,
profesionalizaciji i depolitizaciji
lokalne samouprave. Praksa je ipak
jo{ daleko od tih propisa.

Evropska povelja o lokalnoj
samoupravi je temeljni akt u razvo-
ju demokratije na lokalnom nivou,
koju je usvojio Savjet Evrope (SE)
15. 10. 1985. u Strasburu. Do sada
su je ratifikovale svih 27 ~lanica EU
i 44 od 47 ~lanica SE. U julu je
usvojila i Skup{tina Crne Gore.

Generalni sekretar Zajednice
op{tina Crne Gore Stanko  Mari}
tvrdi da zakonima o lokalnoj
samoupravi i njenom finansiranju iz
2003. nijesu rije{eni problemi koji
su do tada postojali, a da je Crna
Gora izmjenama Zakona o lokalnoj
samoupravi oti{la korak nazad. 

"Jedno rje{enje koje je
ugra|eno u Zakon na planu posti-
zanja ve}e profesionalizacije u
lokalnoj samoupravi jeste
uspostavljanje institucije glavnog
administratora. Iako je on zami{ljen

kao {ef lokalne uprave i dalje su
ostala ista ovla{}enja predsjednika
op{tine", kazao je Mari} za
"Evropski Reporter". On je istakao
da se taj problem u praksi pokazao
kao velika smetnja profesionalizaci-
ji lokalne samouprave. 

Drugi problem koji je naveo
Mari} odnosi se na to {to glavnog
administratora bira predsjednik
op{tine i to, od 2004, bez izja{nja-
vanja lokalnog parlamenta o tome. 

"To je rje{enje suprotno prin-
cipu profesionalizacije lokalne
samouprave jer je opet tu
nagla{ena politi~ka dimenzija.
Normativno, ali i prakti~no, pred-
sjednik op{tine je politi~ka li~nost.
A danas, kako saznajemo iz medi-
ja, politi~ke partije pitaju predsjed-
nika op{tine da li je ispunio parti-
jski, a ne program koji je donijela
Skup{tina op{tine uz saglasnost
gra|ana", ka`e Mari}, isti~u}i da je
to na u{trb depolitizacije i profe-
sionalizacije lokalne samouprave.

Mari} je kazao da je pitanje
izbornog sistema tako|e veoma
bitno za proces depolitizacije
lokalne samouprave.

Zajednica op{tina Crne Gore
zalagala se za promjenu izbornog
sistema na lokalnom nivou kako bi

se gra|anima omogu}ilo da
neposredno biraju svoje pred-
stavnike u parlamentu, a ne da se
opredjeljuju za partijske liste.
Me|utim, to je odbijeno, pa se
primjenjuje isti izborni sistem na
dr`avnom i lokalnom nivou.

"Na dr`avnom nivou ostaje
dominantna politika {to ne bi tre-
balo da bude na lokalnom", smatra
Mari}.

Kada je u pitanju decentral-
izacija posebno su prisutni proble-
mi u dru{tvenim djelatnostima.
Zakonom o lokalnoj samoupravi je
bilo predvi|eno da se na lokalnu
samoupravu prenesu poslovi iz
oblasti pred{kolskog i osnovnog
obrazovanja, primarne zdravstvene
za{tite, socijalne i dje~je za{tite,
zapo{ljavanja i drugih interesa za
lokalno stanovni{tvo, koji bi treba-
lo da se reguli{u posebnim zako-
nima. 

Emil  Krije{torac, funkcioner

E VROPSKA   POVE L J A   O   LOKALNO J   S AMOUPRAV I   T E K   T R EBA   DA   ZA@ I V I   U   CRNO J   GOR I

Efdfousbmj{bdjkb!ob!qbqjsv

Op{tine imaju najve}im dijelom prihode koji se te{ko ubiraju, jer za relativno
male iznose treba relativno glomazan administrativni aparat. Drugi problem

predstavljaju zajedni~ki prihodi kao {to su naknade od koncesija od kojih dr`ava
uzima 70, a lokalna samouprava 30 %. Zbog neuska|enosti zakona, lokalna
samouprava dobija 15 do 16% naknade od koncesije", ukazuje Mari}.

On isti~e da bi naknade od koncesija trebalo da budu veliki izvor priho-
da za op{tine na sjeveru zemlje.

OOOODDDD    KKKKOOOONNNNCCCCEEEESSSSIIII JJJJAAAA    SSSSAAAAMMMMOOOO    11115555%%%%

Stanko  Mari}
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Narodne stranke i stru~njak za
pitanja lokalne samouprave, tvrdi
da to zna~i da Vlada Crne Gore ne
mo`e kroz Zakon o planiranju i
ure|enju prostora i kroz Zakon o
ure|enju prostora i izgradnji
objekata, koji je nedavno usvojen,
prigrabiti ve}i dio nadle`nosti iz
oblasti planiranja prostora, jer se
radi o izvornoj nadle`nosti lokalne
samouprave. 

"Ako `elimo da na pravi na~in
primijenimo temeljna na~ela
Evropske povelje, ne mo`emo kroz
ove zakone definisati da Vlada
usvaja 'dr`avni detaljni urbanisti~ki
plan'. Mora se definisati, da komu-
nalno opremanje gra|evinskog
zemlji{ta mo`e obavljati samo
op{tina, da ne mo`e zakonodavac
odre|ivati kada }e investitor pla}ati
komunalije, da se mora mijenjati
zakonska norma da Vlada izdaje
dozvole za gradnju objekata ve}e
veli~ine. Uz to, ne mogu se poje-
dini hoteli progla{avati za javni
interes, kako bi im Vlada izdavala
dozvole za gradnju, a ne lokalna
samouprava", upozorava
Klije{torac. 

Za funkcionisanje lokalne
samouprave veliki problem pred-
stavlja finansiranje. 

Mari} je ukazao na to da
lokalne samouprave "imaju jo{
nekih zajedni~kih prihoda od

dohotka gra|ana, ali op{tine ne
znaju koliko im se po kojem
osnovu upla}uje iz dr`avnog
bud`eta". 

"Op{tine zbog nedostatka
finansijskih sredstava ne realizuju
zna~ajne poslove kao {to je izgrad-
nja puteva ili seoske infrastrukture",
rekao je Mari}. 

Najavljene izmjene zakona o
finansiranju lokalne samouprave
koje predvi|aju dijeljenje prihoda
od poreza na nepokretnosti, mora-
ju biti zaboravljene, jer se, kako

tvrdi Krije{torac, radi o izvornom
prihodu lokalne samouprave. 

"Posebna je pri~a Egalizacioni
fond i kriterijumi toga fonda koji
slu`i za navodno finansijsko izrav-
navanje op{tina, gdje pojedine
op{tine finansiraju druge, iako na
polovini svoje teritorije nemaju,
recimo izgra|enu vodovodnu
mre`u", navodi on.

Programom reforme lokalne
samouprave koji je Vlada usvojila
po~etkom godine izme|u ostalnog
predvi|eno je dono{enje novih
zakona ili izmjena i dopuna posto-
je}ih. 

Krije{torac je kazao da bi se
drugi zakonski akti, koji nijesu
uskla|eni sa Zakonom o lokalnoj
samoupravi kao sistemskim
zakonom, morali mijenjati, jer je
upravo kroz njih Vlada derogirala
princip decentralizacije. 

Prema njegovim rije~ima, drugi
zakoni moraju biti uskla|eni sa
aktuelnim zakonom o lokalnoj
samoupravi, gdje je jasno defin-
isano da op{tina ima svoju imov-
inu.

MMiirrjjaannaa  BBOO[[KKOOVVII]]

Krije{torac je ukazao i na problem naplate boravi{ne takse koja je definisana
kao sopstveni izvor prihoda op{tina, ali posebni zakon koji je nedavno

donijet propisuje da se ona dijeli sa dr`avom.
"Posebna pri~a je porez na potro{nju, koji je velikodu{no dodijeljen op{tini,

ali ga je zbog problema fiskalizacije kasa nemogu}e naplatiti. Zahtjev op{tina i
kompetentnih me|unarodnih institucija da se op{tinama umjesto istog preusm-
jerava dio PDV-a kao dijeljeni prihod, ignorisan je, jer se radi o prihodu koji
se najlak{e i najbolje napla}uje. Tako da op{tine nemaju nikakvu korist od
prometa koji se obavlja na njihovoj teritoriji", kazao je Klije{torac.

On je dodao da "ako `elimo su{tinsku, a ne deklarativnu primjenu
Evropske povelje o lokalnoj samoupravi, onda Vlada mora mijenjati zakon o
lokalnim komunalnim taksama, gdje u korist monopolista, limitira pomenuti
prihod op{tina, a posebno primorskih, kojima je oduzeto pravo na komunalnu
taksu za kori{}enje obale u poslovne svrhe".

GGGGDDDDJJJJEEEE    IIIIDDDDUUUU    PPPPAAAARRRREEEE    OOOODDDD    PPPPOOOORRRREEEEZZZZAAAA

Emil  Krije{torac
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Kada je prije
n e k o l i k o

godina po~ela
reforma obra-
zovanja u
Crnoj Gori

planirano je  da se srednje stru~no
obrazovanje u potpunosti uskladi
sa evropskim.

Me|utim, u maju }e, najman-
je iz jedne srednje stru~ne {kole u
Crnoj Gori iza}i tehni~ari bez
ijednog dana prakti~ne nastave {to
je nezamislivo u {kolama u
dr`avama Evropske unije gdje |aci
znatan dio ukupnog fonda ~asova
provode upravo u radionicama.

Ustavni sud Crne Gore uskoro
bi trebalo da odgovori na pitanje
da li su novi obrazovni planovi u
skladu sa Zakonom o stru~nom
obrazovanju i strate{kim dokumen-
tima reforme obrazovanja koja se,
barem na papiru, sprovodi u
skladu sa "najboljim evropskim
iskustvima".

Sud }e odlu~ivati po `albi
sedam predava~a prakti~ne nastave
iz Elektrotehni~ke {kole (ET[) u
Podgorici.   

Aktiv profesora smatra da je
prekr{en zakon jer u novim obra-
zovnim programima za ~etvrti ste-
pen ET[ nema predmeta Prakti~na
nastava, iako je to predvi|eno
Zakonom o stru~nom obrazovanju i
strate{kim dokumentima na kojima
se zasniva reforma obrazovanja. 

Jednim od tih dokumenta,

"Knjigom promjena" iz 2002.
godine, predvi|eno je pove}anje
broja ~asova Prakti~ne nastave u
tehni~kim {kolama do 20 % od
ukupnog broja ~asova. 

~lan Komisije za stru~no obra-
zovanje, prilikom izrade "Knjige
promjena", Savo  Pejovi} navodi da
je Prakti~na nastava bila
predvi|ena za sva zanimanja.

"Dogovoreno je da Prakti~nu
nastavu imaju sva zanimanja, pa i
elektrotehni~ari, i to 20 %  od
ukupnog broja ~asova. Do ovakvog
fonda ~asova do{li smo na osnovu
evropskih iskustava", poja{njava
Pejovi}.

On podvla~i da se "Knjigom
promjena" `eljelo izjedna~iti na{e
sa evropskim stru~nim obrazovan-
jem kako bi crnogorska diploma u
perspektivi bila vjerodostojna na
evropskom i svjetskom tr`i{tu rada.

I u dokumentu "Osnove za
obnovu nastavnih planova i pro-
grama stru~nog obrazovanja",
usvojenim 2002. godine, navedeno
je da predmet Prakti~na nastava
u~estvuje sa 14% u ukupnom broju
~asova. 

Me|utim, Savjet za stru~no
obrazovanje dvije godine kasnije
donosi novi obrazovni program za
~etvorogodi{nju elektrotehni~ku
{kolu bez ijednog ~asa predmeta
Prakti~na nastava. 

Direktor Centra za stru~no
obrazovanje Du{ko  Rajkovi},
me|utim, tvrdi da to ne zna~i i
ukidanje prakse. 

"Prakti~na nastava zastupljena
je kroz specijalisti~ke predmete i
vje`be. I to je vid prakti~nog obra-
zovanja", smatra Rajkovi}.

U dopisu upu}enom ministru
prosvjete i nauke Sretenu  [kuleti}u

S R E D N J E   S T R U ^ N O   O B R A Z O V A N J E   U   C R N O J   G O R I   D A L E K O   O D   S T A N D A R D A   U
D R @ A V A M A   E U

Pi{e:  Slavko  Radulovi}

////////
Ufioj•bsj!cf{!ebob!qsbltf

Da nije sve idealno u srednjem stru~nom obrazovanju svjedo~i i istra`ivan-
je Njema~ke organizacije za tehni~ku saradnju (GTZ) iz 2006. godine o

procjeni potreba za stru~nim kvalifikacijama u oblasti ma{instva i obrade meta-
la, elektrotehnike i opravke i odr`avanja vozila.

Prema rezultatima istra`ivanja, skoro tri ~etvrtine ispitanih poslodavaca
(73%) smatra da tehni~ari "nemaju adekvatno znanja", te da im je potrebno
"vi{e od {est mjeseci za njihovo osposobljavanje".

"Skoro dvije tre}ine kompanija (63%)  navelo je zanimanja tehni~ara koja
}e im biti potrebna u narednih pet godina. Ne{to vi{e od polovine kompani-
ja (51%) suo~ava se sa nedostatkom tehni~ara. Vi{e od dvije petine (41%) sma-
tra da je osnovni uzrok nedostatka tehni~ara nepostojanje odgovaraju}eg obra-
zovnog profila u {kolama, a 54% da bi tehni~ari trebali pobolj{ati prakti~ne
vje{tine", pokazalo je istra`ivanje.

Savo Pejovi} je naveo da se u reformu obrazovanja krenulo zbog privrede,
istakav{i da ne treba tro{iti novac za {kolovanje kadra koji nije potreban tr`i{tu rada.

IIII     PPPPOOOOSSSSLLLLOOOODDDDAAAAVVVVCCCCIIII     VVVVIIIIDDDDEEEE
PPPPRRRROOOOBBBBLLLLEEEEMMMM    UUUU    [[[[KKKKOOOOLLLLAAAAMMMMAAAA
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povodom zahtjeva Ustavnog suda
da se odgovori na podne{enu ini-
cijativu, Rajkovi} je naveo:

"Smatramo da su obrazovni
programi u skladu sa Zakonom o
stru~nom obrazovanju, jer ~lan 35
defini{e oblike vaspitno-obra-
zovnog rada, a ne i njihovu prim-
jenu. Navedena tvrdnja ne odgo-
vara ~injeni~nom stanju, jer prak-
ti~no obrazovanje postoji i realizu-
je se kroz prakti~ne vje`be inte-
grisane sa pojedinim stru~no-teori-
jskim predmetima".

Profesori prakti~ne nastave iz
ET[ ocjenjuju da je ova
Rajkovi}eva teorija neodr`iva jer
vje`be ne mogu zamijeniti
Prakti~nu nastavu i prakti~no obra-
zovanje.

U dopisu koji su uputili
Ministarstvu prosvjete i nauke,
Centru za stru~no obrazovanje,
Savjetu za op{te obrazovanje,
Zavodu za {kolstvo, Nacionalnom
savjetu za evropske integracije
(NSEI), skup{tinskom Odboru za
prosvjetu nauku i sport, te pot-
predsjednici Vlade za evropske
integracije Gordani  \urovi}, profe-
sori ET[ navode da u "razvijenim
{kolskim sistemima u Evropi"
Prakti~na nastava ~ini od 33 do
~ak 70% od ukupnog broja ~asova.

"Na 227. strani stoji da prak-
ti~no obrazovanje, u svim svojim
oblicima, kroz reformu obrazovnog
zakonodavstva, treba da bude
postavljeno kao centralni oblik
organizovanja stru~nog obrazovan-
ja" pi{e u dopisu. 

Predava~ima jo{ niko, kako
tvrde, nije odgovorio. 

"Knjigom promjena" je defin-
isan niz ciljeva prema kojima treba
usmjeriti proces promjena, a jedan

od njih je "kompatibilnost sistema
stru~nog obrazovanja sa evropskim
sistemom obrazovanja u stru~nim
{kolama, kao i prohodnost iz
jednog sistema u drugi". 

Tako|e, navodi se i da je
"nu`na kompatibilnost na{ih stan-
darda znanja sa me|unarodnim
konvencijama zbog me|unarodnog
priznanja, odnosno ekvivalencije
diploma".

"Intencija je bila da se stru~no
obrazovanje u potpunosti uskladi
sa evropskim. U "Knjizi promjena"
je stvarno tako. Rje{enja po~ivaju
na analizi tada{njeg stanja u Crnoj
Gori", ka`e Pejovi}.

On nije `elio da komentari{e
za{to je Savjet za stru~no obrazo-
vanje ignorisao "Knjigu promjena" i
"Osnove za obnovu nastavnih
planova i programa" i ukinuo pred-
met Prakti~na nastava za ~etvoro-
godi{nje elektrotehni~ke {kole. 

"Ne bih o tome... Sigurno je,
me|utim, da je u~enik osiroma{en
ako se Prakti~na nastava ne orga-
nizuje kako treba", zaklju~uje
Pejovi}.

Predava~i koji su podnijeli tu`bu Ustavnom sudu navode da |aci van {kole
ne mogu ovladati vje{tinama kao {to su popravke elektri~nih ure|aja, rad

na instalacijama, izrada ra~unarskih konfiguracija...
"To }e prouzrokovati nesagledivo negativne posljedice za budu}e generaci-

je, jer to nije u skladu sa savremenim tokovima i iskustvima iz okru`enja. Crna
Gora je veliko gradili{te, u planu je izgradnja velikog broja elektrana, a ve}
danas imamo potrebu za velikim brojem kadra elektro struke ~etvrtog stepe-
na koji se anga`uje iz inostranstva", upozorava aktiv profesora ET[.

Oni isti~u da je Centar za stru~no obrazovanje najodgovorniji da reforme
za`ive tako {to bi se u~enicima u {kolama stvorilo realno okru`enje, gdje bi
oni stekli vje{tine, prakti~no upotrebljiva znanja, sa kojima sjutra mogu na}i
dobar posao.

Oni navode da ET[ predstavlja bazu Elektrotehni~kog fakulteta i da je
nezamislivo da |aci postaju elektrotehni~ari bez ~asa prakti~ne nastave, {to nije
slu~aj ni u Sloveniji, Hrvatskoj, Bosni  i Hercegovini i Srbiji. 

SSTTRRAANNCCII    ]]EE    PPOOPPRRAAVVLLJJAATTII    AAPPAARRAATTEE
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Srednja  elektrotehni~ka  {kola  u  Podgorici
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Nikada nije-
sam imala

svijest o svojoj
nacionalnoj pri-
padnosti. I ne
umijem da se

radujem pobjedama od nacionalnog
interesa. Uostalom, {to su to
nacionalni interesi? I, da li uop{te
postoje? Ili su u pitanju zapravo li~ni
interesi, uvijeni u svjetlucavi papir
onoga {to nazivamo  pri~om o
nacionalnom identitetu?

Bilo mi je dovoljno da pris-
ustvujem Me|unarodnom danu
borbe protiv komercijalizacije znan-
ja na platou ispred Filozofskog

kakulteta u Beogradu i da se osje-
tim gra|ankom Evrope. Tog dana,
studenti ispred Filozofskog fakulteta
su bili dio Evrope. I ja zajedno sa
njima. Ono {to nas je povezivalo sa
studentima u ostalim dijelovima svi-
jeta bila je zajedni~ka ideja, iste
te`nje: "Jedan svet. Jedna borba.
Obrazovanje nije na prodaju", a bili
smo u Beogradu i zemlji Srbiji koja
je negdje na po~etku pri~e u pro-
cesu pristupanja Evropskoj uniji. 

Sa druge strane, uhvatila sam
sebe kako iracionalno lijepo kon-
strui{em sliku o tome da }u kad
do|em u Podgoricu otvoriti dnevne
novine i pro~itati da je neka stu-

dentska organizacija ili grupa stude-
nata organizovala mirni protestni
skup podovom Me|unarodnog
dana borbe protiv komercijalizacije
znanja ispred Ekonomskog fakulteta. 

U "Karveru" je bila promocija
knjige "@ena u medijskom ogledalu
- zbornik radova". Nije bilo pred-
stavnika medija, iako se pri~a
odnosila direktno na medije i nji-
hovu mo} simulacije realnog, kao i
sposobnost suptilnog  prikrivanja
svojih ideolo{kih pretenzija i intere-
sa. Pri~a se odnosila i na `ene i
medijske ideolo{ke konstrukcije i
poruke o tome {to `ena treba da
bude. Ne}u odgovoriti na pitanje
za{to nije bilo predstavnika/ca
medija. Pri~a o rodnoj ravno-
pravnosti u Crnoj Gori i mediji kao
promoteri iste - daleka budu}nost.
Ili, mo`da bliska, kada postanemo
gra|ani/ke EU? I kada se po~ne sa

monitoringom medija kako bi se
ocijenio njihov uticaj na dru{tveni
polo`aj `ene i analizirao na~in na
koji mediji masovne komunikacije
predstavljaju `ene. 

U KIC "Budo Tomovi}" prije
nekoliko mjeseci emitovan je prvi
feministi~ki film u Crnoj Gori "Stub
od soli". Bile su na jednom mjestu
`ene feministkinje i `ene antifemi-
nistkinje, mu{karci (dodu{e malo-
brojni) feministi i mu{karci antifem-
inisti. Svi su imali mogu}nost da
ka`u ono {to misle. A mediji su bili
prisutni i to u zna~ajnom broju.
Kona~no se po~elo javno pri~ati o
feminizmu. I ja se na trenutak

osjetih gra|ankom Evrope. 
Prije nekoliko mjeseci odr`an je

Queer festival u Beogradu i pred-
stavnici nacionalisti~kih organizacija
su fizi~ki napali u~esnike/ce istog.
Bio je i Queer festival u Sarajevu i
opet su predstavnici nacionalisti~kih
organizacija poku{ali opstruirati nje-
govo odr`avanje. I opet nasilje kao
potpuno "opravdan i razumljiv" gest
iskazivanja neslaganja i neprih-
vatanja "razli~itosti"... U Crnoj Gori
nema Queer festivala. U Crnoj Gori
nema homoseksulaca/ki. LGBT
grupe - o kome se tu zapravo radi? 

U ovom tekstu sam "tra`ila"
Evropu" i "udaljavala " se od nje
pri~aju}i o situacijama i doga|ajima
koji su na mene ostavili najja~i uti-
sak. 

Vi procijenite koliko smo
daleko od Evrope. Ili mo`da blizu. 

Ja ne}u ~ekati da nam Evropa
"do|e". Mislim da }u je potra`iti.

AAuuttoorrkkaa  jjee  ppoollaazznniiccaa  VVII  ggeennee-
rraacciijjee  [[kkoollee  eevvrrooppsskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa  ii
pprrooggrraammsskkaa  ssaarraaddnniiccaa  uu  CCeennttrruu  zzaa
rraazzvvoojj  nneevvllaaddiinniihh  oorrggaanniizzaacciijjaa
((CCRRNNVVOO))

Z A [ T O   @ E L I M   D A   B U D E M   G R A \ A N K A   E V R O P S K E   U N I J E

Pi{e:  Marina  Vukovi}

////////
Of~v!•flbuj!Fwspqv-!qpusbaj~v!kf

PPrriijjee  nneekkoolliikkoo  mmjjeesseeccii  eemmiittoovvaann  jjee  pprrvvii  ffeemmiinniissttii~~kkii  ffiillmm  uu  CCrrnnoojj  GGoorrii
""SSttuubb  oodd  ssoollii""..  BBiillee  ssuu  nnaa  jjeeddnnoomm  mmjjeessttuu  `̀eennee  ffeemmiinniissttkkiinnjjee  ii  `̀eennee
aannttiiffeemmiinniissttkkiinnjjee,,  mmuu{{kkaarrccii  ((mmaalloobbrroojjnnii))  ffeemmiinniissttii  ii  mmuu{{kkaarrccii  aannttiiffeemm-
iinniissttii..  SSvvii  ssuu  iimmaallii  mmoogguu}}nnoosstt  ddaa  kkaa`̀uu  oonnoo  {{ttoo  mmiissllee..  KKoonnaa~~nnoo  ssee
ppoo~~eelloo  jjaavvnnoo  pprrii~~aattii  oo  ffeemmiinniizzmmuu..II  jjaa  ssee  nnaa  ttrreennuuttaakk  oossjjeettiihh
ggrraa||aannkkoomm  EEvvrrooppee
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Irci bi mogli prihvatiti Lisabonski ugov-
or na drugom referendumu, ako

dobiju posebne garancije u pitanjima

kao {to su abortus i vojna neutralnost,
pokazalo je novo ispitivanje javnog
mnjenja ~ije je rezultate objavio Irish
Times.

Prema ispitivanju Instituta RMBI,
43% Iraca glasalo bi "za", a 39 % "pro-
tiv" dobiju li garancije da }e Irska
zadr`ati svog predstavnika u Evropskoj
komisiji, svoj poreski sistem, da ne}e
morati legalizovati abortus i da ne}e
izgubiti vojnu neutralnost.

Irska vlada bi trebala po~ekom
decembra da odlu~i ho}e li organizovati
drugi referendum, najavio je irski min-
istar spoljnih poslova Micheal  Martin.

Desetine hiljada `ivotinja {irom
Evrope u oko 1.500 zoolo{kih vrto-

va dr`e se u neodgovaraju}im uslovima
jer zoolo{ki vrtovi ne ispunjavaju evrop-
ska pravila o standardima, a sami zakoni
i primjena Direktive iz kasnih 90-tih
godina su vrlo lo{i, ocijenila je
panevropska koalicija nevladinih organi-
zacija za za{titu `ivotinja.

Zoolo{ki vrtovi ~esto nemaju
dovoljno veliki prostor, odgovaraju}u
prehranu i mentalnu stimulaciju za
`ivotinje, pojasnila je ENDCAP.

Ta udru`enje zajedno s nevladinom
organizacijom Born Free uputile su
Evropskom parlamentu snimke `ivotinja
iz zoolo{kih vrtova u Rumuniji,

Bugarskoj i [paniji na kojima se vidi da
`ivotinje `ive u zaista neadekvatnim
uslovima. 

Sa druge strane, u zoolo{kim vrtovi-
ma ka`u da im nije lako uskladiti se s
pravilima EU. Zoolo{ki vrt u Antverpenu
je poku{avaju}i pobolj{ati standarde
investirao preko 80 miliona eura u
posljednjih deset godina. 

Njegov direktor Rudy  Van  Eysen-
deyk ka`e da je on blizu potpunog
uskla|ivanja s evropskim pravilima, te da
}e nastaviti s pobolj{anjima ~ak i kada
prema{i zahtjeve. Van Eysendeyk ka`e
da potreba za tako velikim ulaganjima
vjerojatno ote`ava manjim zoolo{kim
vrtovima da u~ine potrebne promjene.

ZZaaddoovvooll jjnnii    ii
ssrree}}nnii

Evropljani su i dalje generalno zado-
voljni kvalitetom `ivota kojeg ocje-

njuju sedmicom na ljestvici od 1 do 10,
dok osje}aj sre}e ocjenjuju s pola boda
vi{e, pokazali su rezultati istra`ivanja
Eurofond-a. 

Osobe s najvi{im prihodima i sa
sigurnim poslom, dobrog zdravlja i
visokog obrazovanja najbrojnije su bile u
izra`avanju zadovoljstva i sre}e u `ivotu,
a istra`ivanje je pokazalo i da su osobe
koje `ive s partnerom i djecom ne{to
zadovoljnije od samaca.

DDaannccii    bbii    eeuurroo

Istra`ivanje koje je provela Danske
Bank pokazalo je da 44% glasa~a u

Danskoj `eli da se uvede euro, dok je
37,8% protiv zamjene krune. 

Gotovo jedna petina je neodlu~na,
pokazuje istra`ivanje.

Danski parlament trebao bi
sljede}e godine da raspravlja o euru,
nakon ~ega Vlada odlu~uje o odr`ava-
nju mogu}eg referenduma. 

Danska se priklju~ila EU 1973.
godine, ali je dobila izuze}a koja uklju-
~uju i uvo|enje eura nakon {to su gla-
sa~i najprije odbacili Maastrichtski spo-
razum na referendumu 1992. godine.

SSvvee    vvii{{ee    hheerrooiinnaa

Evropski centar za pra}enje narkotika i
zavisnost od narkotika (OEDT) upo-

zorio je da je pove}anje upotrebe opi-
jata, prije svega heroina, u Evropi "za-
brinjavaju}e".

Prema podacima Evropske agenci-
je za brobu protiv narkotika, u EU i
Norve{koj ima izme|u 1,3 i 1,7 miliona
"problemati~nih korisnika opijata", a he-
roin je naj~e{}i uzro~nik problema.

Procjenjuje se da godi{nje u Evropi
svake godine umre izme|u 7.000 i
8.000 osoba zbog upotrebe droga.

Danska kompanija "Lego" izgubila je
spor pred prvostepenim sudom

koji je presudio da i druga preduze}a
imaju pravo da proizvode popularne
plasti~ne kockice. 

Taj sud je odlu~io da osnovni oblik
kockica - redovi izbo~ina s jedne strane
te {uplja unutra{njost s druge, koja
omogu}ava slaganje i spajanje kockica, te
njihovo relativno jednostavno odvajanje -
nije mogu}e za{tititi za{titnim znakom.

"Zakoni EU o za{titnim znakovima

isklju~uju mogu}nost registracije bilo
kojeg oblika koji mo`e ostvariti ciljani
tehni~ki rezultat", navodi Sud u obraz-
lo`enju svoje presude.

"Legovo" pravo na za{titu oblika koc-
kica u pitanje je doveo njegov glavni rival,
"Mega Brands" iz Montreala, koji proizvo-
di sli~nu igra~ku, ali od tanje plastike.

"Lego", najve}i proizvo|a~ igra~aka
u EU, sada  planira da se `ali na tu
presudu Sudu Evropskih zajednica,
najvi{oj sudskoj instanci u EU.

Jsdj!#{b#-!blp!epcjkv!vtuvqlf
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Politi~ari i analiti~ari su ve}
po~eli da upozoravaju Evro-

pljane da bi preveliki entuzijazam
u pogledu sposobnosti Baracka
Obame da ispuni svoja obe}anja o
promjenama mogao zavr{iti
razo~arenjem.

"Neki gledaju na Obamu kao
na novog Mesiju", ka`e Mark
Leonard, {ef Evropskog savjeta za
spoljne odnose (European Council
on Foreign Relations - ECFR) i
dodaje da }e svaki odlu~an
poku{aj novoizabranog 44. pred-
sjednika SAD da se razrije{i finan-
sijska kriza, unaprijedi multilateral-
ni pristup i na|e rje{enje za kli-
matske promjene morati da bude
potpomognut od strane Evrope. 

"I to putem materijalne
pomo}i, ne zajedni~kih fotografija",
upozorio je Leonard.

Pred Obamom stoje brojni
izazovi, uklju~uju}i spasavanje
NATO-ove misije u Avganistanu,
smirivanje situacije u Pakistanu,
pozicioniranje prema militantnim
istupima Rusije i rastu}e snage
Kine, kao i rje{avanje pitanja
me|unarodnog terorizma, {irenja
oru`ja za masovno uni{tenje i
nemira {irom Bliskog istoka.

Leonard smatra da bi evropski
lideri trebali i sami da razviju
jedinstveni evropski odgovor na
svaki od ovih izazova i da pred
predsjednika Obamu iza|u sa
okvirom zajedni~kog akcionog
plana, umjesto uobi~ajene liste
`elja i zahtjeva.

Thomas  Kleine-BBrockhoff, di-
rektor odsjeka za razvoj programa
politika u German Marshall Fund u
Va{ingtonu smatra da je neophod-

no "sti{ati o~ekivanja" Evropljana,
posebno u pogledu rje{avanja
problema klimatskih promjena u
svijetu kao i stava ameri~ke admin-
istracije prema ovom problemu,
~ak i sa Obamom kao predsjed-
nikom.

Njegove kolege u Briselu sum-
njaju i da je mogu}e posti}i ikakav
trans-atlantski konsenzus o
razrje{enju finansijske krize.

Graham  Watson, lider Libera-
lne grupe u Evropskom parlamen-
tu upozorava da se "~uda ne mogu
desiti preko no}i". U intervjuu za
EurActiv, Watson je rekao da }e
prvi koraci biti veoma sitni i da
treba po~eti od usagla{avanja
reforme regulacije finansijskog sek-

tora. "Trenutno se na{i stavovi po
tom pitanju veoma, veoma razliku-
ju", kazao je on.

Francis  Wurtz, {ef grupe soci-
jalista u EP tako|e smatra da novi
predsjednik ne}e mo}i da izbjegne
pritiske i zahtjeve finansijskih mag-
nata nakon zavr{etka krize, koji }e
tra`iti da SAD ponovo preuzme
vode}e mjesto u finansijskom svi-
jetu.

Obama je u Evropi postao
neobi~no popularan kao simbol
promjena nakon nepopularnih
politika predsjednika Bu{a. 

Nedavno sprovedena istra-
`ivanja javnog mnjenja pokazuju
da ~ak 70%  ispitanika ima poziti-
van stav prema Obami, a da je
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budu}i predsjednik najomiljeniji u
Francuskoj, Holandiji (po 85 %) i
Njema~koj, gdje se ovog jula u
Berlinu okupilo vi{e od 200, 000
ljudi da prisustvuju njegom istori-
jskom govoru ispred Branderbur{ke
kapije.

Politi~ki lideri EU su posebno
nezadovoljni spoljnopoliti~kim
odlukama Bu{ove administracije,
naro~ito onim koje se odnose na
rat u Iraku i "rat protiv terorizma". 

"Nadam se da ovo, poslije
osam godina zahla|enja, zna~i novi
po~etak u trans-atlantskim odnosi-
ma", ka`e Elmar  Brok, njema~ki
poslanik u Evropskom parlamentu i
pripadnik grupe desnog centra.

U zvani~nom saop{tenju pred-
sjedavaju}eg Evropskom unijom,
Francuska je istakla da je "Evropa
pratila sa vi{e pa`nje no ikada do
sada predsjedni~ke izbore u
Americi... prije svega zato {to je

Evropi potrebna Amerika koja }e
biti u potpunosti predana dijalogu i
saradnji".

"Evropska unija vidi u ishodu
ovih izbora obe}anje novog i
obnovljenog transatlantskog part-

nerstva", dodaje se u saop{tenju.
Evropski lideri, poput Jose

Manuel  Barroso-a, predsjednika
Evropske komisije se nijesu libili ni
izjava "li~ne podr{ke" Obami. 

Francuski predsjednik Nicolas
Sarkozy i britanski premijer Gordon
Brown ~estitali su novoizabranom
predsjedniku na "izuzetnoj" i "inspi-
rativnoj" kampanji i ponovili nade
u zajedni~ko djelovanje Evrope i
SAD-a. 

Sli~na optimisti~na atmosfera
vladala je i me|u predstavnicima
Evropskog parlamenta. Zeleni su
naro~ito pozdravili kraj "vladavine
ameri~kih kauboja" i izrazili nadu u
korenite promjene. 

"Svijet se suo~ava sa nesig-
urnom budu}no{}u u pogledu
zdravlja ekonomije i samog
okru`enja, i nijedna osoba ne
mo`e sama rije{iti te probleme.
Sada se, me|utim, mo`emo barem
nadati da je kraj ucjenama i vla-
davini straha i zapo~eti novo doba
pozitivnog razmi{ljanja u pitanjima
bezbjednosti, odbrane, klimatskih
promjena i socijalne pravde", rekla
je predsjednica Zelenih Monica
Frassoni.

V.[.-VV.@.

Evropa je 4. novembra dobila ameri~kog predsjednika kakvog je `eljela -
ka`e Tomas  Valasek, direktor za pitanja spoljne politike i odbrane u Centru

za evropske reforme.
Obama }e sada imati "priliku da obnovi transatlantsku saradnju u klju~nim

bezbjednosnim pitanjima poput Avganistana, Irana i Rusije", navodi Valased,
iako priznaje da }e uspjeh novog predsjednika zavisiti od njegove "spremnosti
da poku{a sa druga~ijim pristupima".

On vjeruje da }e novoizabrani predsjednik "poslati vi{e vojnika u
Avganistan i o~ekivati od EU da uradi to isto". Me|utim, Valasek smatra da "to
nije nu`no najbolje rje{enje za Avganistan" i da "zapadni vojnici djeluju vi{e
kao magnet za teroriste {irom regiona, posebno one iz Pakistana".

[to se ti~e Irana, Valasek smatra da je Obama "voljan da razgovara direk-
tno sa vladom u Teheranom" i da }e "u~e{}e SAD-a u pregovorima pomo}i
izgradnju transatlanskog konsenzusa po pitanju daljih koraka, poput mogu}eg
uvo|enja sankcija Iranu".

Jo{ jedan od prioriteta novog predsjednika bi trebalo biti pomo} u defin-
isanju zajedni~kog stava EU prema Rusiji i harmonizacija stavova Evrope i
Amerike po tom pitanju.

"Obama }e morati da ubijedi vlade u Berlinu, Parizu, Rimu i drugim glavn-
im gradovima da Va{ington ne}e bezrazlo`no provocirati Moskvu" ali i da
"uvjeri NATO saveznika na ruskim granicama da ih Va{ington ne}e iznevjeriti u
slu~aju agresije od strane Rusije".

Valasek dodaje da je Obama na dobrom putu, i da je okru`en "izvrsnim
timom savjetnika koji razumiju Evropu i u stanju su da mu pomognu da se
nosi sa izazovima evropske politike, ali i da }e Obama ubrzo biti u prilici da
uvidi da "sa Evropom nije lako".

VVVVIIIIDDDDJJJJEEEE]]]]EEEE    DDDDAAAA    SSSSAAAA    EEEEUUUU    NNNNIIII JJJJEEEE    LLLLAAAAKKKKOOOO
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Evropska komisija (EK) objavila
je 5. novembra izvje{taje o

napretku za dr`ave zapadnog
Balkana. Evropski puls prenosi
klju~ne nalaze pojedina~nih
izvje{taja na osnovu kojih se mo`e
vidjeti koliko je koja dr`ava pood-
makla u ispunjavanju evropske
agende i koji su glavni izazovi. 

AAllbbaanniijjaa treba da osigura
odgovaraju}u pripremu i spro-
vo|enje parlamentarnih izbora
2009. godine.

U izvje{taju se navodi da se
Privremeni sporazum sprovodi
"bez problema", uz podsje}anje da
se proces ratifikacije Sporazuma o
stabilizaciji i pridru`ivanju (SSP)
privodi kraju. Kada je rije~ o poli-
ti~kim kriterijumima, EK navodi da
su klju~ne reforme pravosudnog i
izbornog sistema postigle napre-
dak zasnovan na me|upartijskom
konsenzusu. 

"Intenzivirani su napori na
osna`ivanju vladavine prava.
Albanija je nastavila da igra kon-
struktivnu ulogu u odr`anju
regionalne stabilnosti", pi{e u
Izvje{taju.

U dijelu koji se odnosi na
ekonomske kriterijumi, procjenju-
je se da je albanska privreda ost-
varila dalji napredak na putu ka
uspostavljanju funkcionalne tr`i{ne
ekonomije.

"Prestruktuiranje i privatizacija u
sektoru energetike nijesu ostvareni i
nesigurno snadbjevanje energijom
nastavlja da zna~ajno ote`ava
ekonomski ravoj", ukazuje EK.  

Navodi se da je Albanija po-
stigla "zna~ajan napredak" u har-

monizaciji svog zakonodavstva,
politika i kapaciteta sa evropskim
standardima, ali da je "sada po-
trebno unaprijediti napore na
sprovo|enju ovih zakona i poli-
tika".

"Tako|e su potrebni pobolj{ani
rezultati u pogledu borbe protiv
organizovanog kriminala, trgovine
narkoticima i pranja novca", pi{e u
Izvje{taju.

BBoossnnaa  ii  HHeerrcceeggoovviinnaa treba hi-
tno da postigne neophodni poli-
ti~ki koncenzus i da nastavi sa
reformama, podvukla je EK.

BiH je, podsje}a EK, osvarila
"odre|en napredak" u postizanju
politi~kih kriterijuma tokom prve
polovine 2008. godine {to je
dovelo do potpisivanja SSP-a.

"Me|utim, nedostatak konsen-
zusa o osnovnim karakteristkama
izgradnje dr`ave, ~esti izazovi
Dejtonskog/ Pariskog mirovnog
sporazuma i zapaljive retorike su
imali negativan uticaj na
funkcionisanje institucija i usporili
su reforme" cijeni EK i dodaje da
je korupcija je "i dalje ra{irena
pojava i predstavlja ozbiljan prob-

lem", Privreda BiH je, kako ocjen-
juje EK, nastavila sa ekspanzijom i
zemlja je postigla odre|en, mada
neujedna~en, napredak ka funkci-
onalnoj tr`i{noj ekonomiji, dok
uporno visoka stopa neza-
po{ljenosti i dalje predstavlja veli-
ki izvor zabrinutosti.

"Tako|e, neophodni su i
pobolj{ani rezultati na polju borbe
protiv organizovanog kriminala,
trgovine narkoticima i pranja
novca", poru~uje se kroz Izvje{taj.

SSrrbbiijjaa treba da prati pozitivan
razvoj doga|aja u pravcu pune
saradnje sa Ha{kim tribunalom i
postizanja opipljivog napretka u
prioritetnim reformskim politikama
koje se odnose na vladavinu prava
i privrednu reformu. 

"Ukoliko Srbija ispuni ove
uslove, mogla bi posti}i status
zemlje kandidata 2009. godine",
podvukla je EK.

U Izvje{taju se navodi da
treba preuzeti dalje napore na
osiguravanju nezavisnosti, odgov-
ornosti i efikasnosti pravosudnog
sistema.

"Korupcija je i dalje ra{irena i
predstavlja ozbiljan problem", oci-
jenila je EK.

Privreda Srbije, kako pi{e u
Izvje{taju, nastavlja sa sna`nim
rastom i zemlja je postigla odre-
|eni napredak na uspostavljanju
funkcionalne tr`i{ne ekonomije,
ali jo{ u potpunosti nije uspostavl-
jen konkurentan i dinami~an pri-
vatni sektor.

"Srbija je dobro pozicionirana
za primjenu SSP-a i Privremenog
sporazuma zahvaljuju}i svojim
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dobrim administrativnim kapacite-
tima", mi{ljenja je EK.

Pranje novca i oganizovani
kriminal i dalje predstavljaju prob-
lem u Srbiji, navodi EK.

KKoossoovvoo dijeli evropsku per-
spektivu Balkana, navodi se u
Izvje{taju i dodaje da je evropska
integracija te dr`ave "i dalje u
ranoj fazi u ve}ini relevantnih
oblasti". Komisija }e predstaviti
studiju izvodljivosti u jesen 2009.
godine u kojoj }e ocijeniti sredst-
va za dalji politi~ki i dru{tveno-
ekonomski ravoj Kosova",
najavljuje se u Izvje{taju.

"Osna`ivanje vladavine prava,
politika suzbijanja korupcije,
borba protiv organizovanog krimi-
nala i unaprije|enje dijaloga i
pomirenja me|u zajednicama
predstavljaju velike politi~ke iza-
zove", ocijenila je EK.

Kosovska privreda je
zabilje`ila ne{to ve}u stopu rasta
nego {to je to bio slu~aj prethod-
nih godina, ali je Kosovo ostvarilo
veoma ograni~en i neujedna~en
napredak ka uspostavljanju tr`i{ne
ekonomije.

BBiivv{{aa  JJuuggoosslloovveennsskkaa  RReeppuubblliikkaa
MMaakkeeddoonniijjaa treba da osigura slo-
bodne i pravi~ne izbore i da
unaprijedi dijalog me|u najve}im
politi~kim partijama i akterima,
poru~ila je EK

Ova zemlja postigla je "dobar
napredak" u reformi pravosu|a i
primjeni obaveza iz SSP-a i nas-
tavlja da konsoliduje multietni~ku
demokratiju primjenom Ohridskog
sporazuma. 

"Postignut je odre|en napre-
dak u bobi proti korupcije, u
reformi javne slu`be, pobolj{anju
poslovnog okru`enja i podsticanju
zapo{ljenja. Ipak, potrebni su dalji
napori", zaklju~uje se u Izvje{taju. 

VV..@@..

Crna  Gora treba "posebnu pa`nju" da posvetiti zaokru`ivanju reforme pravo-
su|a, iako je u toj oblasti postignut "odre|en napredak". 
"Me|utim, klju~no reformsko zakonodavstvo, kojim se obezbje|uje nezavis-

nost i odgovornost pravosu|a, i dalje nedostaje. Ukupna efikasnost pravosudnog
sistema jo{ je niska. Zaostatak u gra|anskim i krivi~nim predmetima i pretjerano
dugi postupci i dalje su razlog za zabrinutost ", navodi se u Izvje{taju.

EK ocjenjuje da uprkos odre|enom napretku, borba protiv korupcije i orga-
nizovanog kriminala i "dalje predstavljaju poseban izazov". 

"Deklarativna posve}enost vlasti borbi protiv korupcije nije podr`ana ener-
gi~nom primjenom sa jasnim rezultatima, uklju~uju}i ve}u stopu presuda u
slu~ajevima korupcije. Korupcija je i dalje neefikasno gonjena, posebno u slu~aje-
vima korupcije na visokom nivou", stoji u Izvje{taju.

Navodi se da treba dalje osna`ivati kapacitete za primjenu zakona.
{to se ti~e regionalnih pitanja i me|unarodnih obaveza, isti~e se da je Crna

Gora nastavila da igra konstruktivnu ulogu u regionu.
Crna Gora je postigla dalji napredak u uskla|ivanju sa evropskim standard-

ima. 
Privremeni sporazum primjenjuje se bez problema, a dobar napredak

postignut je u oblastima slobodnog protoka usluga, carinama i porezima,
poljoprivredi i tranzitnom saobra}aju. 

Mo`e se govoriti i o odre|enom napretku u vezi sa stvaranjem pravnog
okvira u oblastima slobodnog protoka roba, konkurencije, javnih nabavki, prava
na intelektualnu svojinu, obrazovanja, zapo{ljavanja i socijalne politike, industri-
je i malih i srednjih preduze}a, bezbjednosti hrane, pravde, sloboda i bezbjed-
nosti, ocjenjunje EK.

Napredak u saobra}aju, energetici, `ivotnoj sredini i informati~kom dru{tvu
i dalje je, kako se cijeni, neujedna~en. "Generalno, za{tita ̀ ivotne sredine, poseb-
no u primorskim oblastima i nacionalnim parkovima, predstavlja razlog za zabrin-
utost..." 

"Razvoj javne unutra{nje finansijske kontrole i spoljne revizije je u ranim
fazama. Nezavisnost i kapacitet Dr`avne revizorske institucije treba zna~ajno da
se poja~aju", upozorava Brisel. 

U izradi statistike postignut je "ograni~en napredak", pri ~emu  "MONSTAT
ima ozbiljne te{ko}e u ispunjavanju svojih obaveza i dalje mu nedostaje profe-
sionalna nezavisnost".

Brisel ocjenjuje da rad Skup{tine jo{ nije dovoljno "efikasan i transparentan".
Skup{tina, dodaje EK, nema kapacitet da adekvatno provjerava da li su novi
zakoni u skladu sa zakonima EU. "Upravljanje finansijama Skup{tine, uklju~uju}i
generalni sekretarijat, i dalje nije dovoljno transparentno ", stoji u Izvje{taju.

U izvje{taju EK navodi da slu~ajevi fizi~kih napada i tu`bi za uvredu i kleve-
tu protiv novinara "i dalje predstavljaju razlog za zabrintuost".

U Briselu su zaklju~ili da je crnogorska privreda napravila dodatni napredak
ka uspostavljanju funkcionalne tr`i{ne ekonomije.

"Zavr{etak i brza primjena teku}ih reformi potrebni su da bi se srednjoro~no
mogla nositi sa pritiscima konkurencije i tr`i{nim silama unutar EU... Ekonomski
rast i dalje je robusan, podstaknut sna`nim prilivom stranih direktnih investicija i
doma}om potra`njom, {to je dodatno spustilo stopu nezapo{ljenosti", smatraju u
Briselu.

Upozorava se, me|utim, da je deficit platnog bilansa dostigao rekordne
nivoe, a struktura njegovog finansiranja postala je manje povoljna. 

"Industrijska proizvodnja i dalje je relativno nestabilna. Izvozni kapacitet
malih i srednjih preduze}a jo{ je veoma ograni~en... Veliki neformalni sektor
podsti~e slab regulatorni okvir i slabosti u policiji i tu`ila{tvu, uklju~uju}i borbu
protiv korupcije i organizovanog kriminala. To je i dalje je va`an izazov po{to
smanjuje poresku osnovicu i efikasnost ekonomske politike", napominje EK.

TTRRAA@@EE    RREEZZUULLTTAATTEE,,     UUMMJJEESSTTOO    PPRRII ^̂EE
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USarajevu je 12. i 13. novembra 2008.
organizovana regionalna konferencija o

omladinskoj politici i gra|anskom u~e{}u
mladih sa ciljem da se provjeri u kojoj mjeri su
mladi zaista aktivni u procesima dono{enja
odluka i aktuelnih politika za osna`ivanje
mladih za aktivnu ulogu u dru{tvu. Konferencija
je okupila predstavnike dr`avnih institucija iz
BiH, Crne Gore, Makedonije, Hrvatske,
Slovenije i Srbije, ali i nevladine organizacije (iz
regiona i me|unarodne) koje se bave pitanjima
mladih sa razli~itih aspekata, podmlatke
politi~kih partija u BiH i medije.

Pored predstavnika organizatora Foruma
Syd, na konferenciji su govorili predstavnici
institucija EU i u~esnici iz razli~itih sektora.

Posebno je bilo rije~i o uklju~enju mladih
u proces evropskih integracija, omladinskim
politikama, kao i najboljim praksama i
nau~enim lekcima o u~e{}a mladih u zemljama
regiona i EU.

Iz Crne Gore, nevladin sektor su pred-
stavljali Forum MNE, Inicijativa mladih za ljud-
ska prava i Centar za gra|ansko obrazovanje
ispred kojeg je u~estvovala Dijana  Ka`i}, sarad-
nica na programima.

UBerlinu je od 30. oktobra do 2. novem-
bra, u organizaciji fondacije BMW HQ,

odr`an prvi evropski forum mladih lidera pod
nazivom "Ka odgovornom liderstvu u globali-
zovanim svjetskim poslovima" koji je okupio
30 mladih ljudi iz oblasti privrede, civilnog
dru{tva, politike i medija, uglavnom iz zemal-
ja EU, ali i Turske i zapadnog Balkana. 

U okviru vrlo raznovrsnog i intezivnog
programa, pored politi~kih i dru{tvenih aspeka-
ta Berlina, u~esnici su bili u prilici da posjete
nekoliko vode}ih svjetskih kompanija koje
imaju svoje sjedi{te u ovom gradu, kao i da se
upoznaju sa originalnim inicijativama u oblasti
inovacije, preduzetni{tva i dru{tvene odgov-
ornosti.  Tako|e, formirana je i mre`a u~esni-
ka i dogovorene prve zajedni~ke aktivnosti.

Iz Crne Gore je na forumu u~estvovala
Daliborka  Uljarevi}, izvr{na direktorka Centra
za gra|ansko obrazovanje.

Centar za gra|ansko obrazovanje (CGO),
Centar za razvoj NVO (CRNVO) i Evropski

pokret u Crnoj Gori (EPuCG) su i ove godine,
po tre}i put, obezbijedili prevod godi{njeg
Izvje{taja Evropske komisije o napretku Crne
Gore za potrebe korisnika programa ovih
organizacija, ali i {ire zainteresovane javnosti.
Prevod Izvje{taja je dostupan na sajtovima
ovih organizacija.

CGO je tokom novembra organizovao dva
trening seminara za trideset slu`benika

razli~itih organa Vlade Crne Gore uz podr{ku
Foreign Office-a Velike Britanije, a u saradnji sa
Sekretarijatom za evropske integracije Vlade
Crne Gore.

Na prvom, jednodnevnom seminaru  pod
nazivom  "Evropa pred nama - razli~ita iskust-
va",  odr`anom 6. novembra, iskustvo Hrvatske
u procesu pridru`ivanja EU kroz izazove insti-
tucionalnih reformi i osnovna obilje`ja komu-
nikacijske strategije i prakse predstavila je dr
Ana  Maria  Boromisa iz Instituta za me|unaro-
dne odnose iz Zagreba. O perspektivama pro-
cesa pridru`ivanja sa posebnim akcentom na

Crnu Goru govorio je ambasador Velike
Britanije u Crnoj Gori Kevin  Lyne u okviru pre-
davanja "Velika Britanija i EU".

Drugi, dvodnevni seminar je u uvodnom
dijelu predstavio dosada{nji put i reforme u
Srbiji na putu ka EU, kroz izlaganja dr Tanje
Mi{~evi} sa Fakulteta politi~kih nauka Uni-
verziteta u Beogradu. U nastavku su Bojana
Stani{i}, urednica emisije Euroskop na TV Vijesti
i Ne|eljko  Rudovi}, urednk politi~ke rubrike
dnevnika Vijesti i webportala Evropski reporter,
govorili o savremenim komunikacijskim izazovi-
ma i kroz radionice sa u~esnicima simulirali
prakti~ne primjere u komunikaciji evropskih
poslova u razli~itim novinarskim `anrovima.

NEVLADINE  ORGANIZACIJE  
U  EVROPSKOJ  UNIJI
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FEANTSA je evropska federacija nacional-
nih organizacija koja radi na problemi-

ma besku}nika. Osnovana je 1989. kao
nevladina organizacija sa ciljem da radi na
prevenciji siroma{tva i socijalne isklju~enos-
ti besku}nika.

Trenutno broji 100 organizacija ~lani-
ca, i radi u blizu 30 zemalja, uklju~uju}i 25
zemalja ~lanica EU. ~lanice FEANTSA-e su
nacionalne ili regionalne krovne organizaci-
je koje obezbje|uju servis i podr{ku
besku}nicima u koji su uklju~eni servisi
smje{taja i socijalne podr{ke. ~lanice obi~no
rade u ~vrstoj saradnji sa javnim institucija-
ma, provajderima socijalne pomo}i i
drugim relevantnim akterima.

Organizacija ima i razvijenu saradnju
sa EU institucijama i ima konsultativnu
ulogu u Savjetu Evrope i Ujedinjenim naci-
jama. Svoj rad uglavnom finansira iz sred-
stava koja dobija od Evropske komisije.

Primarni ciljevi organizacije su:
- stalan kontakt i dijalog sa institucijama EU,

regionalnim i nacionalnim vladama u pro-
mociji razvoja i sprovo|enja djelotvornih
mjera u borbi protiv besku}ni{tva,

- u~initi nacionalne, regionalne i EU institu-
cije i donosioce odlkuka svjesnima
neophodnosti potrebe za brzim uspostavl-
janjem i razvojem proaktivnih politika usm-
jerenih na prevenciju pojave besku}ni{tva,

- podizanje javne svijesti o slo`enosti
besku}ni{tva i multidimenzionalnosti prob-
lema sa kojima se besku}nici susrije}u.

U cilju promocije i razmjene informaci-
ja, iskustava i dobrih praksi me|u svojim
~lanicama FEANTSA ~esto organizuje seminari
i konferencije. Ovakva de{avanja omogu}uju
razmjenu najnovijih i najefektivnijih pristupa u
prevladavanju problema besku}ni{tva.

Organizacija ima {est radnih grupa
kroz koje djeluje i radi na pitanjima rele-
vantnim za pitanje beku}nika, kao {to su
pitanje stanovanja, zapo{ljavanja, zdravlja i
socijalne za{tite, statistike o besku}ni{tvu,
kao i grupu koja razmatra mogu}nosti ve}e
uklju~enosti u dru{tvene tokove.

Vi{e o organizaciji mo`ete prona}i na
sajtu: www.feantsa.org

Priredio:  Petar  \UKANOVI]
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NVO Forum MNE, Centar za gra|ansko obra-
zovanje (CGO) i Studio DEUTSCH u sarad-

nji sa njema~kim Institutom za odnose sa inos-
transtvom (IFA) realizovali su projekat pod
nazivom ,,Planske igre o Evropskoj uniji". Projekat
je bio namijenjen u~enicima/cama III i IV razre-
da srednjih {kola i podrazumijevao je njihovo
u~e{}e na takmi~enju u simulaciji rada institucija
Evropske unije (EU), sa ciljem da im se omogu}i
upoznavanje EU i njene institucionalne strukture,
postupka dono{enja odluka i procesa pro{irenja.

Ove godine takmi~enje je organizovano
kao pilot projekat u Crnoj Gori i to samo za
u~enike srednjih {kola sa teritorije Podgorice.
Takmi~enje se paralelno odvijalo u pet zemalja
regiona koje imaju status potencijalnih kandida-
ta za prijem u EU: BiH, Albaniji, Kosovu,
Makedoniji i Crnoj Gori. 

Na takmi~enju koje je odr`ano 8. i 9.
novembra, od 40 prijavljenih srednjo{kolaca
izabrano je 10 najboljih koji }e predstavljati
Crnu Goru na finalnom takmi~enju u Sarajevu
aprila 2009. godine. Istovremeno, ovim
doga|ajem obilje`ena je i evropska nedjelja
mladih, koja se {irom Evrope obilje`ava od 2 -
9. novembra svake godine. 
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WWOOMMEENN''SS  SSTTUUDDIIEESS
RREESSEEAARRCCHH  CCEENNTTEERR
A  collaborative  project  of  Amherst,
Hampshire,  Mount  Holyoke,  and  Smith
Colleges  and  the  University  of
Massachusetts,  Amherst
The Center invites applications for its
RESEARCH ASSOCIATESHIPS for 2009-
2010 from scholars and teachers at all
levels of the educational system, as well as
from artists, community organizers and
political activists, both local and interna-
tional. Associates are provided with offices
in our spacious facility, faculty library priv-
ileges, and the collegiality of a diverse
community of feminists. Research
Associate applications are accepted for
either a semester or the academic year.
The Center supports projects in all disci-
plines so long as they focus centrally on
women or gender. Research Associate-
ships are non-stipendiary. We accept
about 15-18 Research Associates per year.
Applicants should submit a project pro-
posal (up to 4 pages), curriculum vitae,
two letters of reference, and application
cover sheet. Submit all applications to:
Five College Women's Studies Research
Center, Mount Holyoke College, 50
College Street, South Hadley, MA
01075-6406. Deadline is February 9,
2009. For further information, contact
the Center at TEL 413.538.2275, FAX
413.538.3121, email fcwsrc@fivecol-
leges.edu, website:
http://www.fivecolleges.edu/sites/fcwsrc

AADDVVAANNCCEEDD  EEUURROOPPEEAANN
UUNNIIOONN  LLEEGGAALL  PPRRAACCTTIICCEE
June  29  -  July  11,  2009
The 2009 Advanced Course in European
Union Legal Practice is offered jointly by
the Department of Legal Studies and
Summer University of Central European
University (CEU), in cooperation with the

Total LawTM Team. For the 5th consec-
utive year, the program brings together
for 2 weeks around 50 participants from
all over the world and from diverse legal
backgrounds, i.e. law students near com-
pletion of their law degree, law graduates
and legal professionals, who are seeking
further credentials and experience in the
field. It may be particularly appealing to
government officials and those aiming at
a career in national, international and/or
European civil service, and those who
wish to apply for jobs in the field of
European Union law. The working lan-
guage of the course is English.
ENROLLMENT  OPTIONS
Option  1.  CEU  Diploma  in  Advanced
European  Legal  Practice
Law students near completion of their
law degree, law graduates and legal pro-
fessionals who, at the time of enrollment,
register for the examination, will receive
a CEU Certificate of Participation, and, if
they pass the examinations, a CEU
Diploma in Advanced European Union
Legal Practice and a CEU transcript with
transferable credits. Students are advised
to check on credit transferability at their
home institution prior to applying to this
program.
Option  2.  CEU  Certificate  of  Participation
Law students near completion of their
law degree, law graduates and legal pro-
fessionals, who choose, at the time of
enrollment, not to take the examination,
will receive a Certificate of Participation.
Such participants will not receive credits.
This summer course is financed through
tuition fees (750 EUR), and will not be
able to offer any scholarships or tuition
waivers. The fee includes participation in
the summer course, some administrative
costs, an orientation program and wel-
come pack, access to the CEU Library and
IT facilities, reading materials, printing
quota, and some social activities.

Participants are also expected to cover
their travel and accommodation expenses.
Application deadline: 31 March, 2009
More details on
http://www.sun.ceu.hu/02-ccourses/course-
sites/total-llaw/index-ttotal.php  

EERRAASSMMUUSS  MMUUNNDDUUSS
SSCCHHOOLLAARRSSHHIIPPSS
Erasmus Mundus Special Education
Needs offers scholarships of 24 200
Euros for study for an MA over 1 year
at Roehampton University (London, UK),
Fontys OSO (Tilburg, The Netherlands)
and Charles University (Prague, Czech
Republic).
Erasmus Mundus Human Rights Practice
offers scholarships of 42 000 Euros for
study for an MA over 2 years at
Roehampton University (London, UK),
Gothenburg University (Gothenburg,
Sweden) and Tromso University
(Tromso, Norway).
Both programmes also looking for visiting
scholars who have gained experience in
research in the appropriate fields. They
would receive 13 000 Euros for a 3 month
stay in at least two of the partner countries.
The deadline for all applications is 14
December 2008 for entry in August 2009.
Full details (including application forms)
can be found on our website:
http://www.roehampton.ac.uk/admis-
sions/erasmusmundus/index.html
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